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Odgovorna urednica
Ivanka Vrhovčak

Bralci
o glasilu

TOMO URŠIČ, prodajalec, 
TOZD DETAIL Logatec:

Naše glasilo je zanimivo in smi
selno. Seznanja nas s pomembni
mi delovnimi in poslovnimi uspe
hi in o samoupravnem življenju v 
kolektivu, predvsem v zadnjih 
številkah.

Več pa bi morali pisati o odroč
nih poslovalnicah, ne pa samo 
predstavljati nove trgovine, ki so 
zrasle' v zadnjih letih. Pogrešam 
tudi pisanja s področja kulture in 
izobraževanj a.

V glasilo bi lahko pisal vsak 
član našega kolektiva, ki ima za 
to veselje, in bi tako postalo z 
večjim številom dopisnikov še pe
strejše.

FRANC MANDELJ, čuvaj, 
TOZD TMI:

»Mercator« je obširen informa
tivni list, ki nas obvešča o dogod
kih v celotnem kolektivu. Pred
stavlja nam tudi že novo področje 
poslovanja — Veleblagovnico 
Beograd, kar mi je všeč.

Na njegovo vsebino nimam po
sebnih pripomb, mogoče manjka 
kakšna križanka, krajši literarni 
sestavek. Uvedli bi lahko tudi 
rubriko »Pisma bralcev«, kamor 
bi pisali člani kolektiva svoje pri
pombe, kritike in mnenja.

V glasilo naj pišejo tisti, ki so 
za to sposobni. Še najbolje pa bi 
bilo, ko bi iz vsakega kolektiva 
nekdo dopisoval vanj.
(Nadaljevanje na 5. strani)

Mladina — danes in jutri Investinih deset let
Prvi resnejši korak, ki nas vodi k zbliževanju in vključevanju v 

samoupravno življenje našega kolektiva, smo mladi iz TOZD Poslov
na uprava napravili na konferenci našega mladinskega aktiva, ki je 
bila 7. aprila.

Namen konference je bil, povedati mladim, kaj je njihova naloga, 
kaj smo do sedaj storili in ne nazadnje, želeli smo spregovoriti tudi o 
problemih, o katerih smo razpravljali na sestankih aktiva.

Žal je na konferenco prišla le petina mladincev, kar opozarja na 
neodgovoren odnos mladih do mladinske organizacije in seveda tudi 
starejših, ki so marsikomu preprečili udeležbo.

Konferenci so prisostvovali tovariš Adolf Osterc, generalni direk
tor, tovariš Marjan Pogačnik — sekretar aktiva ZK, tovariš Edo Božič 
— član sveta ZK, tovariš Dušan Mole — upravnik centralnih skladišč, 
tovariš Anton Legat — direktor gospodarsko računskega sektorja in 
tovariš Stane Vrhove — direktor razvojno planskega sektorja. Našemu 
povabilu so se odzvali tudi predstavniki aktivov TOZD Preskrba Tržič 
in TOZD Metlika ter tovariš Tomaž Zrimšek — predsednik Komisije 
za delovne organizacije pri Občinski konferenci ZMS Ljubljana Vič- 
Rudnik.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Te dni slavi 10-letnico delovanja TOZD INVESTA. Ob ustanovitvi 
je dobila ime Zavod za poslovne objekte, čigar dejavnost je bila skrb 
za gradnjo, vzdrževanje in opremo poslovnih objektov, zlasti trgov
skih prostorov.

Med prve trgovine, ki so jih opremili sodijo Modna hiša Ljublja
na, Modni hiši v Mariboru in Osijeku.

Leta 1968 je zavod postal sa
mostojna organizacija in s spre
membo statusa spremenil tudi 
svoje ime. Postal je podjetje za 
ekonomske usluge INVESTA, ki 
je razširil predmet poslovanja za 
lažjo vključitev v tržno gospo
darstvo s tem, da je organiziral 
še Projektivni biro, katerega 
osnovna naloga je obdelava pro
blematike s področja trgovine in 
poslovnih prostorov.

Integracija z Mercatorjem
Tedanji 16-članski kolektiv ni 

videl prave bodočnosti v majhni 
samostojni organizaciji, zato je 
pričel razgovore za integracijo z 
Veletrgovino Mercator. Tako se 
je septembra leta 1963 Investa 
pripojila k Mercatorju kot samo
stojna obratna enota s samostoj
nim obračunom in lastnimi sa- 
(Nadaljevanje na 3. strani)
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Mladina - danes
(Nadaljevanje s 1. strani)

Najširša programska osnova
— razvijanje samoupravnega 

sistema in samoupravnih odnosov
Uvodno besedo je imela tovari

šica Vera Gradišar, ki je govorila 
o vlogi Zveze mladine v sociali
stični družbi. V svojem referatu 
je obdelala vse tiste naloge, ki 
stojijo pred mladimi.

Razvijanje samoupravnega si
stema in samoupravnih odnosov, 
vključevanje v družbenopolitične 
procese, organiziranje kolektivne
ga organiziranega življenja, utr
jevanje bratstva in enotnosti, izo
braževanje so osnovna načela 
Zveze mladine. Toliko bolj bo 
rastel vpliv mladinske organiza
cije v delovni organizaciji in 
družbenopolitični skupnosti, koli
kor bolj se bomo mladi vključe
vali v samoupravno in družbeno 
življenje.

Vloga mladih je velika. Mladi 
ljudje združeni v svoji organiza
ciji, izražajo odločnost ustvarjati 
take ekonomske, družbenopolitič
ne in kulturne pogoje, ki bodo 
osvobajali in bogatili osebnost 
vsakega človeka in sicer s tem, 
da skupaj z vsemi delovnimi ljud
mi gradijo samoupravno sociali
stično družbo.

Dosedanje delo
Ravno tem načelnim nalogam 

smo mladi TOZD Poslovna upra
va posvečali premalo pozornosti, 
celo odločno premalo. Ko je bila 
po nekajletnem mrtvilu, 3. no
vembra 1971. leta ustanovna kon
ferenca mladinskega aktiva, smo 
si naložili obširen program akcij, 
ki pa ga nismo mogli realizirati 
predvsem zaradi nezainteresira
nosti mladine za delo v mladin
ski organizaciji.

Prva akcija, ki smo jo izvedli, 
je bila zabava v mesecu februar
ju lanskega leta. Nanjo smo po
vabili tudi mladince iz aktivov 
delovnih kolektivov na viškem 
območju. Namen zabave ni bil 
zgolj zabavati se, temveč smo že
leli navezati stike z mladimi iz 
drugih kolektivov, da bi kasneje 
z njimi lahko uspešneje sodelo
vali.

Tudi na sodelovanje z aktivi 
naših poslovnih enot nismo poza
bili. Tako smo se aprila lani sre
čali z mladimi Idrijci in si to pot 
ogledali našo blagovnico v Idriji, 
zanimivosti samega mesta in bol
nišnico Franja v Cerknem.

Pred prvomajskimi prazniki 
smo pripravili krajši kulturni pro
gram za člane .kolektiva, v poča
stitev mednarodnega praznika 
dela.

Uspešno smo zastopali naš aktiv 
v športnem tekmovanju, ki so se 
ga ob prazniku mladosti udeležili 
vsi aktivi delovnih organizacij 
viškega območja. Tekmovali smo 
v kegljanju, malem nogometu, 
namiznem tenisu in rokometu.

Ustanovili smo tudi rokometni 
klub, ki tekmuje v ljubljanski 
občinski ligi in planinsko sekcijo, 
ki je pripravila izčrpno predava
nje o gorah in organizirala izleta 
na Šmarno goro in Nanos.

Želeli smo organizirati tudi te
čaj tujega jezika, vendar tega 
finančno ne bi zmogli sami, zato 
smo to akcijo opustili.

Nekateri člani našega aktiva so 
se udeležili seminarjev, ki sta jih 
prirejali mestna in občinska kon
ferenca ZMS. Kot zadnjo akcijo 
naj omenim proslavo za dan žena.

Tik pred nami je še delovna akci
ja — ureditev dvorišča v central
nem skladišču, ki pa jo bomo 
realizirali, takoj ko bodo za to 
ugodni vremenski pogoji.

Aktualni problemi
O dosedanjem delu aktiva je 

poročal tovariš Miro Hvala, ki je 
v nadaljevanju prebral nekaj ugo
tovitev, do katerih smo prišli na 
sestankih, ko smo obravnavali 
aktualne probleme mladih v ko
lektivu.

Kot prvo je sprožil vprašanje 
izobraževanja mladih in povedal, 
da je v kolektivu Poslovna upra
va zaposlenih 241 mladincev. Po
ročal je, da je med njimi visok 
odstotek, ki nimajo dakoti čane 
osemletke ali imajo le nižješolsko 
izobrazbo. Mladincev, ki delajo 
kot nekvalificirani ali pofcvalifi- 
cirani delavci je kar 105 ali 44°/o, 
kvalifikacijo jih ima 84 ali 35 °/o, 
srednjo izobrazbo 49 ali 20 °/o in 
višjo izbrazbo le dva.

Poudaril je željo, naj bi se mla
di izobraževali in izpopolnjevali 
ter tako že vnaprej zagotovili ko
lektivu kadre, ki jih bo potrebo
val. Povedal je:

»Kolektiv bo v bodoče potrebo
val vse več kadra s srednjo in 
višjo izobrazbo, kajti čez nekaj 
let bomo dobili nova skladišča, 
že sedaj uvajamo elektronsko ob
delavo podatkov, odpirali bomo 
nova delovna mesta in razširjali 
dosedanje službe.

Ne bi smeli dopustiti, da bo naš 
mlad delavec v skladišču ostal 
brez dokončane osemletke. Spod
buditi in omogočiti bi mu morali 
šolanje.«

Omenil je tudi očitke nekaterih 
sodelavcev, ki negodujejo, da ne
kateri že obiskujejo šolo. Ugotav
ljal je, da je bilo v našem kolek
tivu premalo storjenega v smeri 
izobraževanja in obenem tudi pri
znal, da smo mladi premalo ambi
ciozni. Nadaljeval je:

»Pogrešali smo nekoga, ki bi 
nas k temu spodbudil, če pa se je 
kdo med nami že odločil, da na
daljuje šolanje, pa je stal pred 
dilemo: imam perspektivo za
ustreznejše delovno mesto; ali so 
v kolektivu zadovoljni, da imam 
interes postati bolj razgledan na 
svojem delovnem mestu? Zato si 
v bodoče želimo več sodelovanja 
s splošnim sektorjem, ki naj bi 
vodil načrtnejšo izobraževalno po
litiko.«

Tovariš Miro Hvala je povedal 
tudi, da si mladi želimo raznih 
tečajev, ki imajo izobraževalni 
značaj. Tako bi v kolektivu lahko 
organizirali tečaj tujega jezika, 
strojepisni tečaj, tečaj za skla
diščnike ipd.

Nakazani problemi — 
osnova za razpravo

Sledila je razprava na temo 
izobraževanje. Tako smo slišali, 
da so v centralnem Skladišču pre
pozno izobešena obvestila o no
tranjih razpisih na delovna me
sta, da predpostavljeni često na
sprotujejo izobraževanju mladih, 
da je osip tistih, ki končajo iz
redno šolanje izredno velik.

V razpravo sta se vključila tudi 
tovariš Pogačnik, direktor sploš
nega sektorja in tovariš Božič, 
direktor sektorja trgovine na 
drobno. Priznala sta, da je bila 
povezava z mladimi res premajh
na ter da je treba storiti več na 
področju strokovnega in družbe
nopolitičnega izobraževanja mla-

in jutri
dih. Predlagala sta tudi, naj se vsi 
mladinci dodobra seznanimo s 
pravilnikom o strokovnem izobra
ževanju, v katerem bomo dobili 
odgovor na marsikatero vpraša
nje, ki nas zanima v zvezi s tem.

Zatem je tovariš Hvala sprego
voril o vprašanju vključevanja 
mladih v ZK in samoupravne 
organe. Član osnovtne organiza
cije ZK je le eden mladinec, med
tem ko v organih upravljanja 
sploh nimamo svojih predstavni
kov.

Osnovna organizacija ZK v zad
njih dveh letih ni pokazala zani
manja za mlade, čeprav ji tega 
ne smemo očitati za prejšnja leta, 
ko so vabili k sodelovanju nekaj 
mladih, ki pa se žal niso vključili 
v vrste ZK.

Tovariš Miro je v imenu našega 
aktiva predlaghl, da sekretariat 
osnovne organizacije pripravi v 
bližnji prihodnosti sestanek z 
mladimi, na katerem naj mladim 
prikažejo pomen, vlogo in načela 
ZK. Povedal je tudi, da je mla
dinska organizacija pripravila ne
kaj predlogov za kandidate za 
sprejem v ZK.

Aktivna udeležba v samouprav
ljanju je pravica in dolžnost vsa
kega mladega človeka. Da pa bi 
ta parola izzvenela resnično, si 
mladi želimo več sodelovanja v 
naših organih upravljanja in sin
dikatu. Na zadnjih volitvah v iz
vršni odbor OOS je bil izvoljen 
tudi naš predstavnik, ki bo v sin
dikatu zastopal stališča mladine. 
Ne želimo biti osamljeni, želimo 
sodelovati in se aktivno vključiti 
v samoupravno življenje, je dejal 
tovariš Miro Hvala.

O tem vprašanju sta spregovo
rila tudi tovariša Pogačnik in Bo
žič, ki sta na kratko orisala po
men vključevanja mladih v ZK 
in organe upravljanja.

Premalo sodelovanja 
med generacijama

Nadalje smo slišali pripombe 
na sodelovanje med mladimi in 
starejšimi. Vprašanje medseboj
nih odnosov, ki zdaleč niso prist
ni, je predvsem problematično v 
skladišču. Posledica premajhnega 
sodelovanja je nerazumevanje. V 
mladih vidijo starejši in predpo
stavljeni nezrelost in nesposob
nost. Ne posvečajo pozornosti 
vzgajanja mladih ljudi, ne spod
bujajo jih dovolj, ampak jih ob
časno le _karajo in se zgražajo' 
nad njihovim vedenjem. Odnos 
do mladih bi morali spremeniti 
in se jim bolj približati.

O tem vprašanju je spregovori
lo nekaj diskutantov, ki so se do
taknili problema priviligiranosti 
starejših delavcev, kraje v skla
dišču in pojavu alkoholizma med 
mladimi.

Nekdo je tudi vprašal, kaj je 
z gradnjo novega skladišča. Nanj 
je odgovoril tovariš Stane Vr
hove, direktor razvojno planskega 
sektorja, ki je povedal, da je zem
ljišče že kupljeno v občini Beži
grad, da je stalo 500 milijonov 
starih dinarjev, da bo za igradnjo 
potrebno 6 do 7 milijard starih 
dinarjev sredstev, da bodo merila 
50 do J30.000 m2. Z izgradnjo bi 
predvidoma pričeli čez dve leti, 
sama dela pa bi trajala leto do 
dveh let.

Aktiv je štel le 12 elanov
Na konferenci smo sprožili tudi 

problem nezainteresiranosti mla
dih za vključitev v mladinski ak

tiv. Naš aktiv je v preteklosti štel 
le 12 članov, zato želimo, da bi 
se vanj vključilo več mladih, ker 
bi le tako bili kos akcijam, ki sto
je pred nami. O tem smo dobili 
nekaj odgovorov, kot so premaj
hna obveščenost, prezaposlenost, 
oddaljenost posameznikov, ki se 
vozijo. Drugih konkretnih odgo
vorov na to vprašanje nismo do
bili, zato nas kot prva akcija ča
ka naloga, da navdušimo mlade 
za delo v mladinski organizaciji.

Ob koncu je konferenca spreje
la pobudo, da se ustanovi skupni 
mladinski aktiv Veletrgovine 
Mercator, kamor bi bili vključeni 
predstavniki vseh aktivov. Seveda 
se morajo predhodno formirati 
aktivi povsod tam, kjer jih še ni. 
To naj bi bila naloga našega ak
tiva.

Nov sekretariat
Konferenca je dala razrešnico 

tudi dosedanjemu odboru, ob
enem pa smo izvolili novega, v 
katerega so bile izvoljene nasled
nje mladinke in mladinci:
MIRO HVALA — skladiščnik za 

prevzem in izdajo blaga 
MARIJA COLARIC — stenodak- 

tilografka
VERA GRADIŠAR — pripravnik 
STEVO HORVAT — skladiščnik 

za prevzem in izdajo blaga 
MARICA LJUBIC — fakturist- 

mehanograf
FRANCI ŠULER — knjigovodja 

osnovnih sredstev 
ANTON POLAK —i skladiščnik 

za prevzem in izdajo blaga 
Na konferenci so bili sprejeti 

sklepi:
1. V najkrajšem času naj se iz

vede anketa o izobraževanju, ki 
bo pokazala interes za nadaljnje 
šolanje in izpopolnjevanje.

2. Pripravi naj se sestanek se
kretariata ZK z mladinci iz skla
dišča, kjer naj bi skupaj obrav
navali problematiko mladih.

3. Organizira naj se tudi sesta
nek OO ZK z mladinskim akti
vom glede vključevanja mladih v 
ZK.

4. Mladinski aktiv TOZD Po
slovna uprava naj spodbuja usta
navljanje aktivov v tistih TOZD, 
kjer jih še ni.

NADA LOMBARDO

Novo vodstvo 
mladinskega aktiva

Na svoji prvi seji, ki je bila 
11. aprila, je novoizvoljeni sekre
tariat Mladinskega aktiva TOZD 
Poslovna uprava izvolil tovariša 
Mira Hvala za predsednika ak
tiva, tovarišico Marijo Colarič za 
sekretarko, tovariša Steva Horva
ta za blagajnika in tovarišico Ma
rico Ljubič za tajnico. Člani se
kretariata pa so še Vera Gradišar, 
Franci Šuler in Anton Polak.

Vsem iskreno čestitamo z željo, 
da bodo uspešno vodili naš aktiv.

Želite potovati 
v Sovjetsko zvezo

Turistična organizacija AL
PE ADRIA prireja sedem
dnevne letalske izlete v Mo
skvo in Leningrad, ki bodo v 
mesecu maju.

Cena izleta je 2400 dinarjev, 
ki jih lahke odplačate na pet 
obrokov.

Podrobnejše informacije do
bite v Turističnem biroju AL
PE ADRIA, Ljubljana, Masa- 
rykova 14 ali po telefonu 
313 451 in 315 092.
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Investinih deset let
(Nadaljevanje s 1. strani)

rooupravnimi in drugimi pravi
cami.

Istočasno je razširila tudi pred
met poslovanja. Tako je današ
nja funkcija Investe naslednja:

— nakup zemljišč in njih pri
prava za investicijsko gradnjo

— opravljanje investicijskih 
poslov in gradbeni nadzor ter zbi
ranje sredstev po načelu vzajem
nosti za investicijsko izgradnjo

— nakup in prodaja opreme za 
trgovino in gostinstvo

—1 leasing objektov in opreme
—■ upravljanje in tekoče vzdr

ževanje in investicijsko vzdrže

vanje poslovnih in investicijskih 
prostorov v upravljanju podjetja 
Mercator

— vodenje evidence za poslov
ne stavbe in prostore ter stano
vanjske hiše

— nudenje storitev članom de
lovne skupnosti Mercatorja za 
pridobitev, pripravo in gradnjo 
novih stanovanjskih površin.

Kot so nam pripovedovali, se 
je v času od integracije do da
nes, položaj in vloga Investe še 
nadalje okrepil. Realizirane so 
bile številne naloge in realizirani 
objekti, ki so bili zgrajeni iz 
skupnih sredstev.

Pomemben člen pri planiranju 
in izgrajevanju trgovske mreže
Težnja, da se v okviru obsežne 

maloprodajne mreže Veletrgovine 
Mercator sistematično nadomešča 
staro klasično trgovino z novo, ki 
bo po svoji prostornosti in funk
cionalnosti omogočala hitrejšo in 
kultumejšo postrežbo in zadovo
ljila potrošnika z vedno večjo 
izbiro, je prispevala k temu, da 
se je Investa kot svojevrstna pro
izvodna in uslužnostna organiza
cija razvila v pomemben člen pri 
planiranju in izgrajevanju trgov
ske mreže Veletrgovine Mercator.

Pri nabavi sodobne opreme ima 
Investa veliko prednost v tem,

i
rssssdl

ker deluje v njenem sklopu pro
jektivni biro, ki z ozirom na svo
je zasledovanje razvoja najsodob
nejše trgovine v svetu vsak čas 
lahko svetuje komercialni službi, 
kaj bi bilo potrebno nabaviti, da 
bodo lahko nudili sodobno opre
mo. Prav zaradi raznovrstnosti 
in dobre založenosti z opremo so 
uspeli, da se obrača na njih tudi 
ostala trgovska in gostinska mre
ža in da se na njihovo opremo 
počasi navezujejo pri opremljanju 
tudi drugi projektivni in enginee- 
ring biroji.

Delo Investe ne temelji le na 
sodelovanju in odvisnosti zgolj od 
trgovine Mercator, temveč usluge, 
ki jih nudi Investa, cenijo številni 
partnerji, s katerimi posluje.

Projektivni biro

V preteklih letih je bila njego
va dejavnost usmerjena v izdela
vo projektov tipske opreme kot 
osnovnih elementov za opremlja
nje starih in novih trgovin, v štu
dij tipiziranih objektov manjših 
marketov z uporabo racionalnih 
konstrukcij in izrabo prostora ter 
v študij večjih objektov blagovnic 
z njihovimi specifičnostmi v raz
ličnih krajih in opremljanje teh 
zahtevnejših tehnoloških sistemov.

Z delom projektivnega biroja so 
želeli razvijati sodobnejše prodaj
ne principe v Mercatorju in dati 
vsem trgovskim lokalom podjetja 
svojstven značaj. Kolikor jim je 
to uspelo, bodo presodili potroš
niki in trgovci v teh lokalih, stro
kovna javnost pa jim je že 
dala svoje priznanje.

Pri načrtovanju objektov in 
opreme so skušali zasledovati 
modeme tokove, da bi bili objekti 
čim funkcionalnejši in sodobni in 
da bi tako odpadla potreba po po
gostih adaptacijah in menjavanju 
opreme. V dokaz, da je Investa 
v tem prizadevanju uspela, so 
blagovnice v Ptuju, Idriji in Beo
gradu in vrsta samopostrežnih 
trgovin.

Po ustanovitvi TOZD
Kolikor bodo TOZD v okviru 

Mercatorja pravilno razumele in 
izvajale ustavna dopolnila, ki 
zahtevajo neposredno samouprav
ljanje obenem pa združevanje del 
in sredstev, bi ne smelo priti do 
nobenih bistvenih sprememb za 
TOZD Investo, razen v formi, da 
bo Investa prevzemala dela na 
osnovi pogodb s posameznimi 
TOZD, oziroma investitorji pri 
skupnem vlaganju.

Po osnutku sporazuma je celo 
ojačena vloga Investe kot servisa 
za skupne investicijske naložbe in 
zbiralca sredstev za odplačilo že 
prevzetih obveznosti. TOZD pre
vzemniki objektov naj bi po 
osnutku sporazuma Investi naka
zovali mesečno V12 planske ob
veznosti za odplačilo objektov, 
kolikor pa ta odplačila ne zado
ščajo za pokrivanje prevzetih ob
veznosti, pa so dolžni vlagati sred
stva po istem principu tudi ostale 
TOZD. Tak je tudi začasni sklep 
18. zasedanja CDS, ki naj bi ve
ljal za prehodno obdobje do spre
jema sporazuma, ki mora dokonč
no rešiti ta problem. Predpisi o 
obveznem pokrivanju zalog z 
obratnimi sredstvi so močno za
vrti investicijsko dejavnost ne le 
pri Mercatorju, ampak tudi dru
god, zato je pričakovati močan 
padec realizacije pri Investi v 
letih 1973 in 1974.

(Nadaljevan)e na 4. strani)

Idrija, Mercatorjev ponos.

Objekt je dobil nagrado Prešernovega sklada za arhitekturo za leto 1971. Podelili so jo arhitektu Petru 
Kerševanu. (Posnetek iz revije Sinteza)
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Objavila je notranjost blagovnice SRD v Dubrovniku, ki so jo opremili projektanti in drugi strokovni 
sodelavci Investe. Iz revije Naš dom

Med elito je izbrala v eni zadnjih številk tudi design arhitekta Petra Kerševana v Veleblagovnici 
Mercator v Beogradu. Inspiration, svetovna revija, ki objavlja dekor in opremo v trgovini

Investi-
nih
deset
let
(Nadaljevanje s 3. strani)

Nadaljnji razvoj
Mimo lahko trdimo, da so raz

vojne perspektive TOZD Investa 
v okviru Mercatorja dobre in da 
osnovni koncept sodelovanja z 
ostalimi TOZD Veletrgovine Mer
cator omogoča nadaljnjo rast, raz
voj in krepitev samoupravnih in 
enakopravnih družbenih odnosov 
vseh delovnih ljudi podjetja Mer
cator. Razvoj, ki ga jq v zadnjih 
letih dosegla Investa, ni zaklju
čen, saj so se vse enote izkazale 
kot koristne pri izvajanju akcij 
projektivnega biroja, engineerin- 
ga in komercialnega sektorja. 
V okvir tega razvoja moramo 
šteti tudi vključitev tehnologije 
dela, ki je gotovo poenostavljena, 
če operira s spoznanji enginee- 
ringa, projektivnega biroja in ele
menti cenene in ustrezne notranje 
opreme. Z dosedanjimi rezultati 
so lahko zadovoljni, vendar, kot 
pravijo pri Investi, se s sedanjo 
stopnjo razvoja ne smejo prehitro 
zadovoljiti.

Nadaljnji razvoj svoje TOZD 
načrtujejo v Investi tako:

Razvoj trgovske mreže Merca
torja je trenutno za manjše ob
dobje končano. V prehodnem ob
dobju bo Investa morala poglo
biti, s sodelovanjem služb v Po
slovni upravi in ostalih TOZD, 
svoje stike z direktno proizvod
njo, zlasti s partnerji — veledo- 
bavitelji Mercatorja. Prav tako 
bo potrebno pripraviti ustrezne 
načrte za obdobje po stabilizaciji 
in konsolidaciji trgovske mreže, 
ki je bila v preteklem obdobju 
vse preveč obremenjena ter ni 
mogla pokrivati vse večjih po
treb po obratnih sredstvih. Po
trebna je le sinhronizirana akcija 
in kontaktiranje po vseh TOZD, 
ki naj ugotovi bližnje investicij
ske cilje. Pogrešamo boljše med
sebojno sodelovanje po vseh ni
vojih, ki onemogoča doseganje še 
boljših rezultatov, kot so bili do
seženi v preteklem obdobju, pri 
čemer zlasti smatramo, da je po
trebno določiti generalno smer 
razvoja celotnega Mercatorja ter 
primarne in sekundarne cilje. Naj 
bo skozi samoupravne sporazume 
končno določeno, kdo naj kreira 
politiko Mercatorja, kdo naj 
spremlja rezultate dela in kdo 
naj odgovarja pred širšo Merca
torjevo delovno skupnostjo, če 
postavljeni cilji politike razvoja 
niso doseženi. Med vsemi TOZD 
mora biti solidarnost in medse
bojno sodelovanje, odkrita in kon
struktivna kritika pa naj prinese 
potrditev starega pravila, da kri
tika napravi mojstra.

Ob koncu zapisa o TOZD Inve
sta, ki slavi svoj 10-letni jubilej, 
želimo vsem njenim članom še 
obilo delovnih uspehov, še mnogo 
sodelovanja pri izgradnji in 
opremljanju naših trgovskih ob
jektov in seveda dobro počutje v 
delovni skupnosti Veletrgovine 
Mercator.

N. Lembardo
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Bralci
(Nadaljevanje s 1. strani)

MARIJA KONJAR, poslovodki- 
nja, TOZD Litija:

Naš časopis nas dobro seznanja 
z življenjem v kolektivu. Nekaj 
časa, ko ga ni bilo, smo ga zelo 
pogrešali. Posebno so se zanj za
nimali mlajši ljudje.

Moti me v njem to, ker se piše 
največ o novih blagovnicah, manj 
pa o trgovinah v manjših krajih. 
Učenci pa bi želeli, da se objav
ljajo članki s seminarjev za učen
ce, ki jih uspešno vodi tovariš 
Korenčan iz TOZD Grmada.

MAJA HOČEVAR, referent za 
ekonomsko propagando, TOZD 
Poslovna uprava:

Naše glasilo me neposredno se
znanja z novicami in dogodki iz 
našega celotnega kolektiva. Mi
slim, da nas je zadosti obveščal o 
pomembnejših dogodkih v kolek
tivu. Samo, če pogledamo primer 
ustanavljanja TOZD, je bilo o tem 
veliko napisanega.

Za naše glasilo bi morali pisati 
vsi tisti, ki imajo za to veselje in 
smisel, strokovne članke pa direk
torji in vodje tistih služb, na ka
tere se določena stvar, ki naj za
njo ve ves kolektiv, nanaša.

DUŠAN KOKALJ, poslovodja, 
TOZD Idrija:

Časopis Mercator mi pomeni vir 
informacij in obveščanja celotne
ga območja, tako slovenskega kot 
jugoslovanskega prostora, sezna
nja me o vseh pomembnih poslov
nih in delovnih uspehih našega 
5000-člansikega kolektiva.

Ob priključitvi bivšega trgov
skega podjetja Univerzal k detailu 
Mercatorja, smo tudi v Idriji za
čeli prebirati vaš in naš list. Gle
de na to, da v Idriji tega načina 
obveščanja nismo bili vajeni sem 
mnenja, da nas je časopis zelo 
dobro obveščal o vseh dogodkih v 
celotnem Mercatorju. Mislim, da 
smo si edini in soglasni, da nas je 
časopis Mercator zelo dobro ob
veščal o uspehih poslovanja, tako 
centrale kot posamezne TOZD. 
Vendar ugotavljam, da bi morali 
tu pa tam »udariti« tudi na drugo 
plat, na drugo senčno stran in 
spregovoriti in pisati tudi o pro
blemih, ki jih ni malo, z ozirom 
na današnje razmere v gospodar
stvu.

Večjo pozornost bi morali po
svečati. utrjevanju medsebojnih 
odnosov med TOZD, seznanjanju 
našega delovnega človeka o skle
pih samoupravnih organov na ni
voju centrale, kakor tudi o več
jem in sprotnem obveščanju ko
lektiva o gospodarjenju v posa
meznih TOZD in celotnega Mer
catorja.

Kot vemo je glasilo »Mercator« 
glasilo celotne delovne skupnosti 
Mercator zato mislim, da bi mo
rali vanj pisati prav naši delovni 
ljudje, ne glede ali gre za kritiko, 
mnenje, predlog ali hvalo.

Po pismu predsednika ZKJ to
variša Tita in Izvršnega biroja ter 
po 29. seji CK ZKS je svojo po
membno vlogo dobil tudi tisk in 
vsa sredstva javnega obveščanja. 
Prav o tem, o uresničevanju vse
bine Pisma in stališčih 29. seje, 
bi mislim morali več pisati. Več 
in pogosteje bi morali obveščati o 
problemih in pojavih, ki se doga
jajo na območjih, kjer so naše 
TOZD, pa naj gre tu za kompleks-

o glasilu
ne situacije znotraj TOZD ali med 
njimi, za primere dušenja samo
upravljanja, nerentabilnosti go
spodarjenja, nasprotovanja usta
navljanju TOZD in podobno. Mi
slim tudi, da bi morala ZK pri 
Mercatorju imeti večji vpliv pri 
preprečevanju šunda in kiča v tr
govini.

JOŽICA MARKOVIČ, salda. 
kontistka, TOZD Poslovna upra
va:

Glasilo Mercator je naš infor
mator, ki nas seznanja s proble
mi in novostmi v celotnem pod
jetju. O poslovanju, o uspehih, o 
samoupravnem življenju se v 
njem veliko piše. Pogrešam pa 
branje za razvedrilo, na primer 
kakšno zgodbo iz vsakdanjega 
življenja našega delovnega člove
ka, križanko, nagradno igro.

V glasilo naj dopisujejo tisti, ki 
imajo za to veselje, poklicni no
vinar, seveda pa naj v prvi vrsti 
pišejo domači ljudje.

IVICA MALAHOTKI, prodajal
ka, TOZD TMI:

Najraje prebiram članke, ki ob
ravnavajo življenje v trgovinah, 
ki jih predstavljate v sliki in be
sedi, in reportaže iz izletov. Po
grešam križanke, zabavno branje 
na primer resnične dogodke iz 
življenja v službi.

Kar se tiče obveščanja iz po
slovnega in samoupravnega živ
ljenja moram reči, da je o tem do
sti napisanega.

Idealno bi bilo, ko bi vsaka 
TOZD imela svojega dopisnika, ki 
bi poročal o vseh dogodkih v svo
jem kolektivu. Tako bi resnično 
izvedeli vse novice iz celotnega 
Mercatorja.

CIRIL SVETEL, šef strežbe, 
TOZD Kavarna Evropa:

Časopis mi pomeni veliko, iz 
njega je razviden naš razvoj. Pi
še se veliko o trgovini, manj o 
gostinstvu, konkretno o Kavarni

Evropa. Sedaj po ustanovitvi 
TOZD bomo prav gotovo še več 
sodelovali, kakor tudi potom 
skupnega sindikalnega odbora in 
tudi o našem kolektivu bo kdaj pa 
kdaj kaj več napisanega.

Koncept glasila je pravilno za
mišljen in na to ne bi imel pri
pomb, kakor tudi ne na delo 
urednika.

Da bi se pisalo o vseh TOZD, ki 
so združeni v Mercatorju, bi bilo 
potrebno imeti v vsakem kolekti
vu nekoga, ki ima smisel za pi
sanje in bi redno vsak mesec po
ročal o dogodkih iz svoje TOZD.

ROZI DUH, snažilka, TOZD 
Poslovna uprava:

Marsikaj izvem iz našega gla
sila, a vseeno še premalo. Me 
snažilke delamo popoldne, nima
mo stika z ostalimi člani kolekti
va in tako nam glasilo še toliko 
več pomeni, ker je to za nas edi
ni vir informacij.

Še premalo je napisanega iz 
poslovnega življenja, premalo 
zvemo o pogovorih in sklepih z 
raznih sestankov, premalo o sta
novanjski problematiki in še kaj.
(Nadaljevanje na 6. strani)

Detajl iz Modne hiše — prodaja tapet, ki so jo opremili strokovnjaki Investe. Iz brošure ekonomskih 
propagandistov v Mariboru

MERCATOR 5



o glasiluBralci
(Nadaljevanje s 5. strani)

Premalo so obravnavani proble
mi, premalo je kritike in preveč 
hvale.

Osebno mi je vseeno kdo naj 
piše v glasilo. Glavno je, da nas 
dobro seznanja z dogodki v Mer
catorju in njegovih TOZD.

JOŽE STARIČ, vodja komer
cialnega oddelka, TOZD HRANA:

Glasilo »Mercator« me informi
ra o življenju v podjetju.

V letih izhajanja me je o tem 
zadovoljivo obveščal.

Več bi morali pisati o posloval
nicah, več bi morali obravnavati 
njihovo problematiko. Ljudje bi 
morali biti tudi bolje obveščeni o 
načrtih, ki jih ima kolektiv kot 
celota. Tako na primer, kadar bi 
se samoupravni organi odločali za 
večje skupne investicije, bi mora
li prej dodobra seznaniti o tem 
celoten kolektiv. Mogoče bi v ča
sopisu izvedli tudi anketo in s 
tem bi dobili splošno mnenje lju
di v kolektivu o nameravani in
vesticiji. Vemo, da je za graditev 
Veleblagovnice v Beogradu skoraj 
do zadnjega vedelo le nekaj lju
di, medtem ko so drugi to izvede
li dokaj pozno iz našega glasila.

Dopisuje naj vsak član kolekti
va, ki je za to zainteresiran, 
predvsem pa ustrezne službe, na 
katere se določeno vprašanje na
naša.

VIDA MEŽNAR, natakarica, 
TOZD Špecerija:

List »Mercator« me seznanja s 
potekom dela in uspehi Mercator
ja.

V zadnjih šestih letih, odkar 
sem tu zaposlena, sem bila kar 
dobro informirana z delom in 
življenjem Mercatorja,

V časopisu si želim več inter
vjujev in več podatkov o posa
meznih TOZD. Predvsem naj se 
prikažejo tudi vidni uspehi in ne
uspehi.

V glasilo naj piše le strokov
njak in razgledan član našega ko
lektiva.

DUŠAN TURK, prodajalec, 
TOZD Metlika:

Imamo dober časopis, ki nas 
spoznava s celotnim kolektivom 
Veletrgovine Mercator. Mogoče 
nas spoznava bolj na grobo, ven
dar bi po mojem mnenju morali 
podrobneje predstavljati posa
mezne TOZD. Največ se piše o 
Ljubljani in zaželjeno je, da tudi 
o drugih kaj več zvemo.

Da bi pa to uspelo, bi bilo naj
bolje, ko bi imeli v vsaki TOZD 
svojega dopisnika. Tako gredo 
mnogi dogodki mimo nas. Za pri
mer naj povem o sindikalnem pr
venstvu v športnih disciplinah v 
Metliki, na katerem so naše ekipe 
dosegle lepe uspehe, kegljaška je 
zasedla celo prvo mesto. Lep 
športni uspeh metliškega Merca
torja je ostal nezabeležen. Še

mnogo je takih dogodkov, ki bi se 
lahko zapisali in tako bi za njih 
vedeli še ostali člani velikega 
Mercatorja.

DRAGA VAUPOTIČ, material
ni knjigovodja, TOZD EMBA PO:

Mercatorjevo glasilo me infor
mira o vseh poslovnih dogajanjih 
v celotnem podjetju.

Menim pa, da bi morali več pi
sati o delavcih, ki prihajajo v 
podjetje, o tistih, ki gredo v po
koj, o šolanju kadrov, o obletni
cah v posameznih TOZD in po
dobno.

Več prostora bi bilo potrebno 
posvetiti tudi delavskemu samou
pravljanju in delavcem v proiz
vodnji, delovnim invalidom. Vsa
ka TOZD naj bi bila približno 
enakokrat obravnavana, ne smelo 
bi se pisati vedno o istih.

V glasilo lahko piše vsak dela
vec, informacije za glasilo pa naj 
izoblikujejo strokovnjaki.

SUZANA MODRIJAN, samo
stojni reklamant, TOZD PU:

Glasilo mi pomeni stik s ce
lotnim podjetjem.

Večkrat me je informiral po
manjkljivo, toda kljub vsemu me 
je informiral o življenju v pod
jetju. Premalo je bilo napisanega 
o poslovnih uspehih in delav
skem samoupravljanju v podjet
ju. V njem sem pogrešala več 
konkretnih člankov o posameznih 
problemih podjetja, kot so inte
gracijski procesi, pogoji na delov-

Novo mesto:
Načrtovalec arhitekture: Peter Kerševan 
Načrtovalec notranje opreme: Peter Škerlavaj 
Leto načrta in leto dokončanja: 1970 — 1970 
Projektantska organizacija: INVESTA Ljubljana 
Investitor: Mercator, Ljubljana 
(Povzeto po reviji Sinteza)

nih mestih, kulturno življenje po
sameznih članov kolektiva, druž
bena aktivnost itd.

Manjkalo je več osebnih sti
kov z ljudmi in bolj poglobljen 
odnos do njihovih osebnih in po
slovnih problemov.

V časopis naj se oglaša vsak, ki 
želi prispevati k napredku kolek
tiva.

ANGELCA BELIČ, vodja sploš
ne službe, TOZD Rožnik:

Časopis Mercator mi daje sploš
ne informacije o podjetju in nje
nih članov.

Dobro nas je obveščal o poslov
nih in delovnih uspehih predvsem 
pa o sklepih samoupravnih orga
nov, o sprejemanju in spremem
bah splošnih aktov podjetja.

Nekaj več bi morali pisati o de
lovnih uspehih in neuspehih 
TOZD, vsaj ob koncu leta, o 
storilnosti dela delavca-samou- 
pravljalca, o nameravanih priklju
čitvah k Mercatorju.

Osnovno pozornost bi moral 
posvečati dobro začrtani poslov
ni politiki podjetja, prisluhniti 
objektivni kritiki članov celotne
ga kolektiva.

V glasilo lahko dopisujejo vsi 
člani kolektiva, informirajo pa 
naj le strokovne službe.

KAREL NEVEČNT, šef galan
terijskega oddelka:

Glasilo »Mercator« je zaenkrat 
pri nas najbolj siguren informa
tor vsega dogajanja v vseh TOZD 
podjetja. Vedno sem bil preko 
njega zadovoljivo obveščen, sicer 
pa sem obveščen več ali manj tu
di preko delavskega sveta, uprav
nega odbora in sindikata. Včasih 
so bile razne objave na sten-časih; 
toda le-te niso mogli brati vsi. 
Zdaj pa glasilo pride prav v vsa
ke roke in tako se lahko vsi člani 
delovne skupnosti seznanijo z raz
nimi podatki.

Glasilo me o vsem zadovoljivo 
obvešča. Od časa do časa naj bo
do v glasilu kakšne nagradne 
igre, nekakšni kvizi znanja. Na ta 
način bi glasilo pritegnilo še več
ji krog bralcev. Tema raznih ta
kih nagradnih iger naj bi bilo sa
moupravljanje, samoupravni spo
razum itd. Na vsak način naj bi 
bila vprašanja s področja dejav
nosti podjetja.

Zbližan ju naših temeljnih orga
nizacij združenega dela bi posve
čal več pozornosti. Članki naj bi 
bili predvsem usmerjeni tako, da 
bi posamezni TOZD čutili med se
boj neke prijateljske stike, da bi 
o posameznih vprašanjih iskali 
nek skupni imenovalec že po vse
bini sami; da ne bi na primer na 
sestankih delavskih svetov vlekel 
vsak na svojo stran.

Nujno bi bilo, da ne razpravlja
jo v časopisu samo urednik, člani 
uredniškega odbora; naj pišejo tu
di organi upravljanja, pa strokov
ne službe itd.

DUŠAN MOLE, upravnik cen
tralnih skladišč:

Naše glasilo pomeni neposredno 
obveščanje članov kolektiva o de
lovanju podjetja kot celote. Reči 
moram, da je glasilo v zadnjih še
stih letih (odkar ga spremljam) 
zelo napredovalo v kvaliteti. Mi
slim, da je obveščanje članov de
lovnega kolektiva zelo nujno, da 
so člani delovne skupnosti se
znanjeni z delom v podjetju o de
lovnih uspehih, o delovanju druž
benopolitičnih organizacij).

Iz našega glasila sem zvedel ve
liko novic o delovnih uspehih, kot 
tudi o samoupravnem življenju v 
vseh TOZD Mercatorja.
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Mislim, da bi moralo naše gla
silo podrobnejše pisati in razlaga
ti o delu in odločitvah samou
pravnih organov in tudi izvršilnih 
teles.

Koncept našega glasila je dobro 
usmerjen. Mogoče naj bi glasilo 
v bodoče prinašalo več specializi
ranih člankov o delavskem samo
upravljanju in o delu družbeno
političnih organov podjetja.

Za časopis naj pišejo strokovne 
službe, vodilni delavci podjetja, 
vodje samoupravnih organov. Za- 
željeno pa je, da bi vanj več do
pisovali vsi člani kolektiva.

BOJAN MREŽAH, komisionar v 
galanterijskem skladišču:

Naše glasilo mi pomeni vir, iz 
katerega se seznaniš z delom in 
raznimi odločitvami v podjetju. 
Prav preko glasila »-Mercator« 
lahko najbolj spoznavam podjetje 
kot celoto.

Glasilo berem že skoraj od za
četka in ves čas sem bil zadostno 
obveščen o delu podjetja, o pripo
jitvah, o samoupravnem življenju 
itd. Večkrat naj bi vsaj delček 
prostora namenili športu in kaj 
več povedali o sindikalnem nogo
metnem moštvu, ki že tretje leto 
žanje lepe uspehe.

Zadovoljen sem s takim glasi
lom, kot je.

Ce praviom, da je to glasilo 
članov delovne skupnosti, potem 
naj vanj dopisuje čimveč naših 
delavcev.

TONI ŽEROVNIK, prodajalka v 
galanterijskem skladišču:

Mercatorjev časopis me sezna
nja z delom podjetja kot celote, 
kakor tudi z delom posameznih 
TOZD.

Ko sem bila še učenka pri biv
ši PE Hrana, sem časopis dobila 
zelo malokrat v roke. Zdaj, ko sem 
že dve leti zaposlena v skladišču, 
ga redno prejemam in tudi pre
biram. Piše se o delovnih in po
slovnih uspehih, pa o samouprav
nem življenju; toda mislim, da 
premalo in premalo obširno.

V glasilu bi lahko predstavili 
naše TOZD bolj podrobno, sode
lavci pri časopisu naj bi obiskali 
čimveč prodajaln in jih predsta
vili bralcem. Lahko bi tudi kaj 
napisali o načinu delitve sredstev 
za stanovanjsko izgradnjo.

Predvsem delavcem, njihovim 
problemom.

Za časopis naj pišejo tisti, ki so 
strokovno usposobljeni, tisti, ki 
imajo zanesljiv in točen vir po
datkov za razne teme.

SLAVKA DAMJANOVIČ, po
slovodja SP Trg komandanta Sta
neta:

Naše glasilo obvešča o delu pod
jetja kot celote. Je edini vir, ki 
nas seznanja z delom v podjetju. 
Pride prav do vsakogar. Že to po
meni veliko, da imamo svoje gla
silo, da smo ga zmožni spravit 
skupaj.

V času izhajanja me je naše 
glasilo zelo različno obveščalo. 
Včasih ni tako redno izhajalo.

Zdi se mi, da v časopisu manj
ka prostora za mlade. Mogoče so 
za glasilo premalo zainteresirani 
prav zato. Premalo je živo. Bil naj 
bi bolj razgiban časopis. Vsakdo 
naj bi v njem našel sebe. Uvesti 
bi bilo treba nekatere nove, stal
ne rubrike. Bralci naj bi uredni- 
štvu zastavljali razna vprašanja, 
strokovne službe pa naj bi pripra
vile odgovore nanje. Več bi lahko 
tudi pisali o življenju v posamez
nih TOZD; o prometu, o osebnih 
dohodkih, primerjali naj bi enote 
med seboj; lahko bi prikazali po
prečje prometa v enotah na zapo

slenega, poprečje osebnih dohod
kov itd.

Če bi bila urednik, bi osnovno 
pjo-zornost posvečala vsekakor 
mladini, ker se mi zdi, da jo je 
največ. In najbolj perspektivna 
je. Preko časopisa bi bilo treba 
mlade zainteresirati za razne 
športne dejavnosti, razna tekmo
vanja, tudi strokovna.

Piše naj tisti, ki je za to sposo
ben. Informirajo naj strokovne 
službe, da bodo podatki res točni. 
Naj piše čimveč sposobnih naših 
sodelavcev; naj bo naše glasilo 
res naše in to takšno, da ga bo 
vsakdo težko pričakoval.

Sonja Kambič, TOZD EMONA:
Kaj mi pomeni časopis »Merca

tor«
Najbolj sem občutila pomemb

nost glasila »M« v tistem času, 
pred desetimi leti, ko smo zvede
li, da bomo imeli svoj časopis. Ta
krat me je spreletel občutek, pri
jeten, nekako takole: občutila
sem, da delam in živim v veli
kem, uglednem psodjetju. Ko so 
začele izhajati prve številke, se mi 
je zazdelo, da je podjetje dobilo 
neko razsežnost, kar zraslo je v 
še večje.

Naš časopis' naj pomeni zbliže
vanje večtisoččlanskega kolekti
va. V izmenjavi medsebojnih iz
kušenj, pridobljenih na področju 
poslovnega in družbenega življe
nja, naj bi se povezovale misli, 
smernice, napotki za naš skupni 
cilj — dosegati nenehno čim bolj
še in čim lep>še delovne usp>ehe.

Na zastavljeno vprašanje kako 
me je časopis obveščal o poslov
nih in delovnih uspehih in o sa
moupravljanju, bom odgovorila 
kratko in odkrito: ne verjamem 
vselej vsemu, kar je napisano (za
konski predpisi so izvzeti).

Preveč je hvalisanja in dosti
krat so stvari prolepšane. Ne re
čem, da delovnih in poslovnih 
uspehov ni, vsekakor so, vemo pa, 
da jih tudi ni. Zakaj ravno te pri
krivamo, oziroma jih prikazuje
mo v milejši obliki. Marsikdo bi 
se ob nekem negativnem pojavu 
zamislil, in to, da začne razmišlja
ti, tehtati, to je že nekaj pozitiv
nega. Verjemite mi, bolj pozitiv
nega, kot če bereš vse lepo in do
bro, saj si ob tem marsikdo lahko 
misli: saj je vedno vse dobro, če
prav smo ga »polomili«.

Oprostite, da sem na to drugo 
vprašanje odgovorila malce grobo, 
toda mene osebno v samo pozitiv
nem smislu to vprašanje ne pre

priča. (Zastavljeno vprašanje se 
je namreč nanašalo na delovne in 
poslovne uspehe).

In sklepi naših SAMOUPRAV
NIH organov? Sklepi so in za do
ločene stvari morajo biti. To je 
ena stran — uradna; bi rekla.

Nič koliko pa je sklepov, ki bi 
jih lahko označila kot interesne, 
pristranske, zavite v lepe plaščke 
(zaradi nekaterih); le majhen je 
lahko korak od samoupravljanja 
do brezvladja, nereda —• anarhije.

V takih momentih nehote raz
mišljam: ali smo dozoreli za sa
moupravljanje? Bojim se, da ne. 
Samoupravljanje zahteva zrelih, 
izobraženih, močnih ljudi, z viso
kim nivojem moralnih kvalitet.

Iz tega sledi takoj drugo vpra
šanje. AH je še čas, ali je še mož
no, v današnjem tempu življenja 
usmeriti človeka k zavestno iskre
nemu in poštenemu odnosu do 
sočloveka? To je nujno, če hoče
mo sploh govoriti o danes že tako 
obrabljeni frazi »medsebojni od
nosi«. To' je pa tisti živi del po
slovanja, to je naš človek — dela
vec — in njegovo delo je izkaza
no na kupih bilančnih papirjev in 
potem rečemo: poslovni uspeh 
podjetja je bil takšen in tak-

(Nadaljevanje na 8. strani)

Prvi urednik našega glasila

MIRO KRIŠTOF, prvi urednik našega glasila

Te dni bo minilo deset let, odkar je Centralni 
delavski svet Veletrgovine Mercator sprejel 
sklep o izdajanju glasila Mercator. Ob tem jubi
leju smo povabili na razgovor njegovega prvega 
urednika, tovariša Mira Krištofa.

Kako se je rodilo naše glasilo?
Tovarniški časopisi so bili v tistem času zelo 

v modi. Tudi pri Mercatorju, ki se je vse bolj 
razširjal, smo se odločili za izdajo internega 
glasila.

Leto 1963 je bilo leto številnih integracij, kar 
deset jih beležimo, zato je bilo glasilo tem bolj 
dobrodošlo, kajti vzpostavilo je vez med vse več
jim številom članov kolektiva. Z njim smo na
pravili korak naprej v informiranosti. Koncept 
glasila je slonel na tem, da bi predstavljali pri
ključene enote, njihovo dejavnost, obseg poslo
vanja, obravnavali njihovo problematiko. V ti
stem času smo imeli že nekaj samopostrežnih

trgovin in ravno časopis je bil tisti, ki je sezna
nil člane kolektiva z novim načinom prodaje. 
Osnovna naloga časopisa je bila utrjevati med
sebojne odnose in člane kolektiva strokovno in 
družbenopolitično izobraževati.

Kako ste se počutili, ko ste prevzeli funkcijo 
odgovornega urednika in kakšno je bilo vase 
delo?

Bil sem mlad ambiciozen človek in kot na
lašč primeren za urednika, vsaj tako so menili 
v kolektivu. Sam v glasilo nisem pisal, ker sem 
bil preobremenjen že na samem delovnem me
stu šefa oddelka za organizacijo in razvoj malo
prodaje, poleg tega pa mi je delo urednika vzelo 
precej časa. Pomagal sem si z dvema sodelavce
ma, novinarjem in fotografom. Pridobivanje do
pisnikov je bila moja najtežja naloga, ker jih 
praktično sploh nisem dobil.

Urednikoval sem le dobro leto, ker sem žal 
odšel iz kolektiva. Ves ta čas sem se posluževal 
zunanjih sodelavcev, šele kasneje so začeli pisati 
v glasilo ljudje iz kolektiva.

Poleg problema, kje dobiti pisce, pa smo imeli 
težave tudi s tiskanjem glasila. Kot prva nam je 
glasilo tiskala tiskarna Jože Moškrič, ki je bila 
preobremenjena z delom in smo na časopis ča
kali tudi po mesec ali še več. Kasneje smo prešli 
k Primorskemu tisku, kjer so ti problemi od
padli. Zaradi problema dopisnikov in tiskanja 
je glasilo izhajalo le na tri do štiri mesece.

Sako so ljudje sprejeli svoje glasilo in kaj 
so najraje brali?

Sprejeli so ga z veseljem in obljubljali so, da 
bodo vanj dopisovali. Najraje so brali članke ih1 
reportaže o novih enotah Mercatorja, o njiho
vem delu, predvsem pa so radi prebirali vrstice, 
v katerih smo predstavljali ljudi iz kolektiva, 
čitali so ga kar med delovnim, časom in nič 
kolikokrat smo jih zalotili pri reševanju križank, 
ki so bile med ljudmi tudi priljubljene.

Kakšna je bila naklada glasila, in kdo je skr
bel za tehnično obliko?

Nekaj časa smo tiskali 1200 izvodov, kasneje 
se ta številka veča, seveda skladno z rastom 
podjetja. V glavi časopisa smo imeli moder na
pis Mercator, ki je bil nov reklamni napis Mer
catorja. Torej tudi časopis je bil v znamenju 
nove reklame.

Kakšno funkcijo ima po vašem mnenju inter
no glasilo?

Informirati ljudi o vseh dogodkih iz poslov
nega in družbenopolitičnega življenja, povezovati 
ljudi in ne nazadnje je iz glasila razviden razvoj 
podjetja. Stroški časopisa so minimalni nasproti 
efektu, ki ga neko glasilo napravi, če izpolnjuje 
te funkcije. N. L.
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Bralci
o
glasilu
(Nadaljevanje s 7. strani)

šen ... Torej prvi je človek! Zato 
ni vseeno, ali je ta človek pozi
tivnih ali negativnih kvalitet.

Ne sme nam biti vseeno, kako 
naš delavec, učenec in marsikdo 
drugi dojema in spremlja današ
njo splošno gospodarsko in poli
tično situacijo, ko je vse postav
ljeno na »glavo« zaradi napak, ki 
smo jih delali v preteklosti in kar 
je najhujše: gledali smo jih mirno 
toliko let in jih sami dovoljevali. 
Kako to popraviti? To je veliko 
vprašanje.

Osnovno se mi zdi to, da mora 
naš mali človek stvari razumeti. 
Tisti, ki ste za to poklicani, ah ste 
se kdaj potrudili spregovoriti z 
našimi ljudmi preprosto in ra
zumljivo npr. o tem, kaj je vse
binski pomen ustavnih dopolnil 
in koliko je storjenega v tej sme
ri, kako je s politiko OD, samou
pravnimi sporazumi itd. O, da, bi
lo je spregovorjeno in mnogo na
pisanega, toda še enkrat poudar
jam: kako? dovolj razumljivo? je 
bila dosežena zainteresiranost?

Ravno naš časopis bi lahko pri
našal te stvari živo, preprosto in 
razumljivo, tako, da bi bilo čutiti 
utrip poslovnega in političnega 
gibanja pri nas.

Kakšen se mi zdi naš časopis? 
Kaj pogrešam?

Odkrito povem, da mi je bil v 
prvih letih bolj zanimiv. Bolj pe
ster se mi je zdel. Danes je na
trpan suhoparno s pravilniki, 
uredbami, zapisniki sej, intervjuji 
in še to — za moj okus preveč 
smešnic. Sem in tja — prijetna 
poživitev, vendar ne preveč.

Pravilno se mi zdi, da izide v 
časopisu kot priloga nek akt, pra
vilnik, statut itd.

Vsebinsko naj bi časopis obse
gal poslovni del. Tu naj bi bili iz
raženi in pojasnjeni nekakšni iz
vlečki res važnih odločitev, opozo
rila na nove zakonske predpise in 
podobno. Pri tem pa se mi zdi 
izredno važno to, da bi bile te 
stvari napisane v preprostem, je
drnatem slovenskem jeziku (brez 
tujk!), razumljivem prav vsakemu 
našemu človeku.

Zelo zanimiv in poučen bi bil 
pravni kotiček z direktnimi vpra
šanji in odgovori. Potem pa še 
malo kronike, reportaže, kultur
ni kotiček, osebne novice, mogoče 
kakšen gospodinjski nasvet, sem 
in tja kakšna križanka.

In še tole — skoraj bi tudi jaz 
pozabila. Problemi naših žena! No, 
nič ne rečem, saj za 8. marec se 
nas spomnijo v časopisu. Kaj pa 
doživlja naša zaposlena žena osta
le dni v letu? Mati — žena — de
lavka. Poskusite doumeti te tri 
besede! In včasih je potrebno ta
ko malo, samo prijazno besedo, 
toplo... in delo lažje steče.

Tako nekako si jaz zamišljam 
naš časopis. Naj bo to živ prikaz 
nekega dogajanja, prikaz uspehov 
in neuspehov, kronika življenja v 
našem podjetju kot celoti.

In kdo naj piše?
Tisti, ki je za to poklican in 

vsak tisti, ki včasih začuti v sebi, 
da bi rad nekaj spregovoril, pa 
mu je to težko — morda nru bo 
lažje napisati.

Ptujsko pismo 
miadini Mercatorja

Mladinski aktiv TOZD Panonija 
Ptuj je po številu najmočnejši, 
obenem pa tudi najaktivnejši med 
aktivi TOZD Veletrgovine Merca
tor. Pred dnevi smo prejeli pismo, 
ki so ga naslovili na aktiv TOZD 
Poslovna uprava. Kopijo pisma so 
poslali tudi na naše uredništvo in 
ga v celoti objavljamo.

MLADINSKA ORGANIZACIJA 
TOZD »PANONIJA« PTUJ

MLADINSKA ORGANIZACIJA 
VELETRGOVINE MERCATOR
V roke predsednici 
tov. Lombardo Nadi
61000 LJUBLJANA

Glede na to, ker se v Ljubljani 
nismo mogli pogovoriti, vam v 
tem pismu posredujemo naše 
predloge in želje.

Morda je najbolje, da se najprej 
predstavimo. V organizaciji nas je 
350 mladih. Na drugi konferenci 
naše mladinske organizacije, ki je 
bila konec decembra lanskega le
ta, smo izvedli reorganizacijo. Za
radi sorazmerno velikega števila 
mladih in lociranosti naših delov
nih enot, je postajalo delovanje 
mladih v mladinski organizaciji 
otežkočeno, predvsem kar se tiče 
odločanja mladih, urejanja nji
hovih razmerij in obveščanja o 
delu. Zato smo tudi mi sledili ten
dencam ustavnih dopolnil in for
mirali v okviru naše TOZD tri 
mladinske delovne aktive — kon
ference. Prepričani smo, da bomo 
lahko tako bolj neposredno, mno
žično in učinkoviteje delovali, 
uresničevali samoupravljanje pri 
odločanju o družbenoekonomskem 
položaju mladega človeka, uskla
jevali njihove interese ter se za
vzemali za njihovo socialno var
nost. Lahko rečemo, da so prvi re
zultati pokazali, da je bila naša 
odločitev utemeljena.

Na prvi redni seji razširjenega 
predsedstva smo sprejeli tudi pro
gram dela. Ena izmed naših pro
gramskih nalog je tudi povezava 
z mladinskim aktivom Veletrgo
vine Mercator in mladinskimi or
ganizacijami poslovnih enot ozi
roma TOZD Veletrgovine Merca
tor. Prav zaradi tega se obračamo 
s tem dopisom na vas. Na kratko 
bi vam radi obrazložili, kako si 
zamišljamo to povezavo.

Predlagamo, da bi se pri Mer
catorju formirala po delegatskem 
načelu konferenca zveze mladine 
Mercator kot centralni organ, ki 
pa ne bi imela izvršilne funkcije, 
ampak bi te funkcije ostale na ni
voju mladinskih organizacij 
TOZD.

Želimo, da se v tistih TOZD 
Veletrgovine Mercator, kjer še ne 
obstajajo mladinske organizacije, 
te ustanovijo, kar bi si morala pri
zadevati konferenca zveze mladi
ne Mercator.

Med vsemi mladinskimi orga
nizacijami Mercatorja bi se raz
vilo sodelovanje predvsem na 
športnem področju. Predlagamo 
konkretno, da naj bi vsako leto 
ena izmed mladinskih organizacij 
organizirala mladinske športne 
igre Mercatorja. Pri organiziranju 
teh iger bi lahko navezali stike še 
s sindikalnimi organizacijami. Pr
ve takšne igre bi organizirala 
morda naša mladinska organiza
cija.

Nadalje še želimo povezavo tudi 
na družbenop>olitičnem in kultur
nem področju. Predlagamo, da bi 
zveza mladine Mercatorja organi
zirala vsako leto seminar za vod
stva mladinskih organizacij Mer
catorja.

To je nekaj predlogov, ki jih je 
potrebno še razširiti oziroma spyre- 
meniti in dopolniti. Upamo, da ne 
bodo ti predlogi ostali brez po
sluha.

Vabimo tudi p>redstavnike mla
dinske organizacije Mercatorja, da 
se udeležijo ene izmed sej naše 
mladinske organizacije, kjer bi se 
o vsem tem še podrobneje pogo
vorili.

Prosimo vas, da z našim dopi
som seznanite vse mladinske or
ganizacije Mercatorja, da bi s tem 
sprožili splošno razpravo o naših 
predlogih.

Mladinska organizacija TOZD 
»Panonija« Kuj pošilja tovariške 
pozdrave vsem mladim Mercator
ja.

Pričakujemo odgovor.

Ptuj, dne 28. 3. 1973

Predsednik MO Mercator 
TOZD »Panonija« Ptuj

Jože Kaučevič

PRIPIS UREDNIŠTVA:

Dragi mladi tovariši iz Ptuja.
Vaše pismo s predlogi in po

ročilo s konference mladinskega 
aktiva v TOZD PU pomeni že za
četek povezovanja mladih v Mer
catorju in resno pobudo vsem 
mladim v TOZD, da se čimprej 
organizirajo in se vam pridru
žijo na vseh področjih vaše dejav
nosti.

Hkrati obveščamo vse mlads, 
da je Svet ZKS Mercator prav ta
ko dal pobudo za ustanovitev 
konference Zveze mladine Mer
cator. In kot pobudniki, bodo za
dolženi nekateri člani Sveta ZK 
tudi sklicatelji prvega sestanka 
inciativnega odbora za pripravo 
konference. Na ta sestanek bodo 
povabili tudi predstavnike vaše 
organizacije.

Na posnetku niso nič podobni aranžerjem, toda še trenutek pred tem so bili na lestvah znotraj blagov
nice in tako dali poslednji pečat njeni estetski urejenosti
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Kako smo poslovali minulo leto?
Minulo leto je preteklo v zna

menju družbeno-ekonomskih spre
memb (uvajanje ustavnih dopol
nil v prakso) in borbe za stabili
zacijo. Letna bilanca nam vseka
kor odkriva, v koliki meri je pod
jetju uspelo doseči nekatere za
stavljene cilje. Ker se nanaša na 
celotno organizacijo združenega 
dela, se v njej stapljajo specifič
nosti posameznih temeljnih orga
nizacij združenega dela.

Bilanca stanja nam pokaže ob
seg naložb in njihove vire. Pri 
pregledu njenih postavk se nam 
jasno pokaže usmeritev poslovne 
politike v preteklem letu.

Obratne naložbe na aktivni 
strani so se povečale za 42 °/o, 
vendar pa so se njihove sestavi
ne gibale različno, npr. stanje 
najbolj likvidnih naložb je bilo 
naslednje:

Indeks
71/72

žiro račun 182
blagajna 133
ostala denarna sredstva 

(devize, menice, čeki, 
ostalo) 483

Razveseljivo je, da se stanje 
terjatev zmanjšuje, kajti indeks 
domačih kupcev je 91, tujih pa 
44 (tuje terjatve so padle na po
lovico stanja v preteklem letu), 
narasle pa so akontacije dobavi
teljem (indeks 169). Pri naložbah 
velja omeniti še aktivne časovne 
razmejitve, ki dejansko ne spada
jo v ta okvir, jih pa uradna meto
dologija uvršča med sredstva v 
obračunu. Njihov obseg se je pre
cej povečal, saj znaša indeks 
71/72 = 386.

ZALOGE:
Zaloge so temelj poslovanja, za

to so usmerjene vanje naše na
ložbe. V preteklem letu smo si 
prizadevali, da bi bile manjše in 
da bi se hitreje obračale, kar bi 
se pokazalo na povečanem do
hodku. Kako smo uspeli v svojih 
prizadevanjih, nam bo pokazala 
naslednja struktura:

ZALOGE
Struktura Indeks

1971 1972 71/72

— materiala 7,1 6,5 126
— drob. invent., avto-gum, embalaže 3,1 2,1 93
— zal. nedovršene proizv. in last. 

polproizvodov
1,9 1,7 126

— gotovih proizvodov 0,3 0,2 65
— trgovskega blaga 87,6 89,5 139
Skupaj 100,0 100,0 136

Struktura zalog in indeks za le
to 1972 nam kažeta prizadevanje 
proizvodnih TOZD, da bi zmanj
šale zaloge, kar jim je delno tudi 
uspelo (povečale so se samo zalo
ge nedokončane proizvodnje). 
Kljub temu, da so se povečale za
loge trgovskega blaga, pa gre do
bršen del tega povečanja pred
vsem na račun otvoritve novih ve
likih objektov.

NALOŽBE:
Pri plasmajih iz poslovnih 

sredstev velja omeniti predvsem 
vezana sredstva, katerih indeks je 
129, naložbe v kreditni sklad ban
ke (indeks 147) in naložbe v po
trošniške kredite (indeks 113). Na
ložbe te vrste so slabo likvidne, 
vendar pa so za poslovanje pod
jetja kot je Mercator potrebne po
leg drugih obratnih naložb (k te
mu nas sili že sam gospodarski si
stem s svojimi predpisi).

Drugo plat poslovanja pred
stavljajo osnovne naložbe. Osnov
na sredstva po nabavni vrednosti 
so se povečala za 16 °/o v letu 1972 
v primerjavi z letom 1971. Denar

na sredstva za investicije so se 
tudi povečala, zaloge investicij
skega materiala pa so se zmanj
šale, investicije v teku pa so po
rasle na 147.

Naložbe v sklad stanovanjskih 
hiš ostajajo iste, ker se podjetje 
ne usmerja v lastništvo stano
vanjskih hiš, ampak daje kredite 
svojim delavcem za pridobitev 
lastnih stanovanj in hiš. Povečale 
so se naložbe v rezervni sklad 
(indeks 122) in naložbe v sklad 
skupne porabe (indeks 128). Ker 
plačujemo iz sklada skupne pora
be regres za družbeno prehrano 
in za dopust, je treba nameniti 
tudi večja sredstva v okviru skla
da skupne porabe.

Na pasivni strani bilance stanja 
so prikazana sredstva po svojem 
izvozu. Med tekočimi obveznostmi 
velja omeniti kratkoročne kredi
te, ki so se povečali za 91°/o, ob
veznosti do dobaviteljev za osnov
na sredstva so se zmanjšale (in
deks 21), obveznosti do dobavite
ljev za obratna sredstva pa so se 
povečale za 18 %>, povečale so se 
tudi akontacije, prejete od kup
cev, za 497 %.

DOLGOROČNI BANČNI 
KREDITI

— za obratna sredstva
— za osnovna sredstva
— za osnovna sredstva od drugih 

delovnih organizacij

Skupaj

Rast kreditov za osnovna sred
stva se zmanjšuje, ker podjetje 
opušča intenzivno investicijsko 
dejavnost in bo poskušalo v na
slednjem obdobju povečati lastna 
obratna sredstva, da bi ne bilo v

Struktura Indeks
1971 1972 71/72

63,5 68,1 115
26,1 23,5 96

10,4 8,4 86
100,0 100,0 107

toliki meri odvisno od bančnih
kreditov.

SKLADI:
Med lastna sredstva spadajo

skladi, predvsem poslovni sklad,

za katerega se trudimo, da bi se 
povečal v skladu s širjenjem ob
sega poslovanja (v letu 1972 se je 
povečal napram 1971 na 117).

Prav tako sta se povečala tudi 
ostala dva sklada; rezervni sklad 
se je povečal za 51 %, sklad skup
ne porabe pa za 40 °/o.

Bilančna vsota za celotno pod
jetje je znašala 850,932.095,58 din 
in je njeno stanje naraslo v letu 
71/72 za 29 %>. Vrednostni podat
ki nam ne bi v toliki meri prikaza-

— zaloge v proiz. na začetku leta
— porab mat. in storitve drugih
— neproizvodne storitve
— dnevnice, ter. dod., nagrade 

vajencev
— drugi materialni stroški
— amortizacija

Skupaj

— materialni stroški in amortiz.
— nabavna vrednost trg. blaga
— izredni izdatki
— zaloge v proiz. na koncu leta

Porabljena sredstva

Izjemen porast vidimo le pri 
drugih materialnih stroških, ven
dar so v to postavko vključeni 
najrazličnejši stroški, ki se tudi 
razlikujejo od enote do enote. 
Kljub porastu predstavljajo le 
majhen procentualni delež v po
rabljenih sredstvih. Manjši porast 
kot ostale postavke beležijo le 
dnevnice, terenski dodatki, nagra
de za delo učencev itd., kar vse
kakor kaže, da želimo stroške te 
vrste zmanjšati na najugodnejši 
obseg. Ni rečeno, da tega ne sku-

REALIZACIJA

— proizvodov in proizv. storitev
— neproizvodnih storitev
— trg. blaga, materiala in odpadkov
— ostalo
— dohodki od obresti
— izredni dohodki

Celotni dohodek

li gibanja naložb in sredstev, zato 
smo se odločili le za strukturna 
števila in indekse.

STROŠKI:
Bilanca uspeha pa nam daje 

pregled nad poslovnimi tokovi, 
katerih rezultat je cilj našega po
slovanja — dohodek. Porabljena 
sredstva v letu 1972 so znašala din 
2,052.623.594,14 in so se povečala 
od lanskih za 31 %>. Struktura 
stroškov je bila naslednja:

Struktura Indeks
1971 1972 71/72

1,0 1,1 139
74,7 75,4 135

2,8 2,9 135

2,6 2,5 127
2,1 2,8 185

16,8 15,4 123

100,0 100,0 134

15,1 15,5 134
84,4 84,0 130

0,7 0,7 132
—0,2 -0,2 122

100,0 100,0 131

šamo doseči tudi pri ostalih po
stavkah, vendar moramo pri 
stroških materiala in storitev upo
števati, poleg dejanske rasti, tudi 
stopnjo inflacije, ki je stroške na
pihnila.

Ce od celotnega dohodka din 
2,262.380.154,93 odštejemo porab
ljena sredstva, dobimo dohodek v 
višini din 209.756.560,79. Za pri
merjavo s prejšnjimi obdobji na
vajamo tudi strukturo realizacije 
oz. celotnega dohodka:

Struktura Indeks
1971 1972 71/72

8,7 9,4 140
0,8 0,6 87

88,4 87,7 130
0,2 0,2 133
0,2 0,1 125
1,7 2,0 155

100,0 100,0 131

Razveseljiva je rast realizacije 
proizvodnih dejavnosti, tudi reali
zacija trgovskega blaga ne zaosta
ja. Izjemen porast imajo le izred
ni dohodki. V tem povečanju so

— zakonske in pogodbene 
obveznosti

— osebni dohodki bruto
— obvezni rezervni sklad
— del dohodka za potrebe 

družbenih služb
— poslovni sklad
— v sulad skupne porabe
— akumulacija brez redne 

amortizacije (zvišana amor. + 
rez. skl. + posl. skl. + skl. 
skup. por.)

Če pregledamo le zgornje str
njene številke, nam je jasno, da 
stabilizacijska politika ni dosegla 
v polni meri zastavljenega cilja 
— razbremenitve gospodarstva.

OBRESTI, PROVIZIJE, 
POGODBENE OBVEZNOSTI...

Obresti za kredite in provizija 
ter druga plačila za bančne sto
ritve so se povečale za 144 °/o, za

zajeti najrazličnejši dohodki, 
predvsem izterjane, pa že odpisa
ne terjatve itd.

Dohodek, dosežen v letu 1972 sc 
je razdelil na:

1971 1972
Indeks

71/72

19.753.922 36.573.029 185
110.663.986 137.548.816 124

1.102.874 4.398.508 399

275.757 345.901 125
22.598.956 19.034.508 84
6.535.812 11.855.799 181

62.261.074 73.631.543 118

varovalne premije 43 %, prispevki 
in članarine za 164 °/o, druge po
godbene obveznosti pa za 351 %>. 
Isto velja za zakonske obveznosti, 
kjer izstopajo predvsem dodatni 
prispevek za socialno zavarovanje 
(indeks 71/72 = 218) in prispevek 
za uporabo mestnega zemljišča 
indeks 206. Razumljivo je, da smo 
se ob danem dohodku morali od-

(Nadaljevanje na 10. strani)
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Tokrat smo se obrnili na vse direktorje TOZD s prošnjo, 
da bodisi sami nekaj napišejo ali pa poskrbijo za prispevek iz 
poslovnega, samoupravnega in političnega delovanja svoje te
meljne organizacije združenega dela. V veliki večini so se odzvali 
našemu povabilu in zato, po njihovi zaslugi, danes pišemo, z ne
kaj izjemami, o vseh naših TOZD pač o tem, kar je v teh dneh 
najbolj aktualno pri njih, ali o tem, kar se jim zdi vredno pouda
riti in obvestiti ves kolektiv ali o tem kaj jim roji po glavah 
v predpripravah na sprejem samoupravnega sporazuma.

V uredništvu želimo, da bi tako dopisovanje postala stalna 
praksa in da bi lahko v vsaki številki predstavili delček življe
nja in dela posamezne TOZD.

Zato pozivamo zlasti direktorje, samoupravne organe, poli
tične organizacije pa tudi vse delavce organizirane v teh organi
zacijah, da nam pišejo, nas obveščajo in opozarjajo na najrazlič
nejša vprašanja iz življenja in dela svoje TOZD. Le na ta način 
bomo zmogli veliko nalogo: obveščati tako, da bomo vsi sezna
njeni z resničnim poslovnim, samoupravnim in političnim živ
ljenjem vsake TOZD in celotnega 5000-članskega kolektiva.

Kako smo 
poslovali 
minulo leto?
(Nadaljevanje z 9. strani)

povedati večjim skladom in oseb
nim dohodkom v korist povečanih 
zakonskih in pogodbenih obvez
nosti. Pri razdelitvi dohodka iz
stopa povečanje sklada skupne po
rabe, ker je bilo potrebno pokriti 
dvakratni znesek za regres za do
pust in družbeno prehrano. Znat
no se je tudi povečal delež, raz
porejen v obvezni rezervni sklad, 
ki pa predstavlja rezervne nalož
be, ne pa poslovnih, ki so nam v 
dani situaciji bolj potrebne.

Za konec pa še nekaj posebnih 
podatkov V letu 1972 smo gospo
darili z din 139.437.500,00 popreč
no uporabljenimi osnovnimi sred
stvi in din 189.023.188,81 poprečno 
uporabljenimi obratnimi sredstvi, 
v podjetju pa je bilo zaposlenih 
poprečno 4060 delavcev, ugotovlje
no na podlagi vkalkuliranih ur. 
Na zaposlenega smo poprečno 
ustvarili 51.651.— din dohodka. 
Poprečni mesečni OD znaša din 
1.962.— (indeks je 110, kljub te
mu, da so se OD, razporejeni iz 
dohodkov povečali za 24 “/o, se je 
pa zaposlenost povečala za 16 %. 
V tekočem letu so znašala odpla
čila kreditov za osnovna in obrat
na sredstva din 53.957.139,60 in 
so porasla od leta 1971 za 39 %. 
Odplačila investicijskih kreditov 
za osnovna in trajna obratna 
sredstva, ki bodo zapadla v nasled
njem letu, so se povečala v letu 
1972 za 66 %. Ker smo v preteklih 
letih intenzivno investirali v ob
jekte in druga osnovna sredstva, 
pri tem pa sami ne bi zmogli pri
skrbeti vseh sredstev, zato so nam 
priskočile na pomoč banke s svo
jimi sredstvi. V prihodnjem ob
dobju nas čaka dvojna naloga: 
vračilo kreditov in pa priskrba 
lastnih obrtnih sredstev (za drugo 
nalogo nas obvezuje zakon).

Temelj za dosego boljših po
slovnih rezultatov je sodelovanje 
vseh TOZD in njihovo skladno 
delovanje. Nove ustavne spre
membe dajejo široke možnosti za 
nadaljnje sporazumevanje in 
usklajevanje medsebojnih intere
sov na vseh področjih, s tem pa 
bo tudi naše gospodarjenje boljše.

Alenka Srdič

IZ AKTIVA ZK TOZD 
PRESKRBA TRŽIČ:

Pripravljeni
na dejanja

Konec marca so se tržiški ko
munisti že tretjič sestali na svo
jem aktivu. Trenutno so še pove
zani z terenskimi osnovnimi orga
nizacijami ZK, zato so na svoje 
politične akcije pripravljajo in jih 
preverjajo na aktivu.

Tokrat je njihov dnevni’red vse
boval 9 točk, ki bi jih, glede na 
vsebino, mogli strniti v tri osnov
na področja: ocena delovanja ko
munistov v TOZD in občinskih 
organih ZK, kadrovska vprašanja 
in dogovor za prihodnjo politično 
akcijo in delovanje.

Sekretar aktiva, Marjan Gradi- 
šar, je na drobno povzel vse bi
stveno iz življenja TOZD v zad
njih treh mesecih in pri tem oce
njeval delež komunistov. Bilo je 
opravljeno veliko delo. Od usta
novitve TOZD se je začelo v tem 
kolektivu pravo samoupravno in 
politično gibanje.

Temeljito so se pripravili na 
ustanovitev TOZD. O1 zboru delov
nih ljudi, na katerem so se orga
nizirali v TOZD, smo zelo nadrob
no že poročali v našem časopisu.

Politična aktivnost in enotnost 
komunistov'

Medtem so ustanovili tudi mla
dinsko organizacijo in opravili 
občni zbor osnovne sindikalne or
ganizacije. Niti v vodstvu mladin
ske organizacije, niti v sindikal
nem vodstvu ni nobenega komu
nista. Na aktivu so poudarili, da 
so komunisti odgovorni za dobro 
delovanje obeh organizacij in da 
se morajo polno angažirati, da bo
sta obe organizaciji opravili svoje 
politične naloge v kolektivu. Teh 
pa ni malo, spričo tega, da je 
aktiv ZK, kot najodgovornejši po
litični dejavnik, zaenkrat prema
lo številčen, in spričo tega, da je 
celoten kolektiv še vedno premalo 
politično razgiban v tem smislu, 
da bi delavci izrabili vse oblike 
in metode dela v samoupravi, kot 
so samoupravni organi, zbori de
lovnih ljudi in sestanki po sku
pinah in na teh sestankih sprego
vorili. Na to smo opozorili, ko 
smo poročali o ustanovitvenem 
zboru TOZD in na to je potrebno 
opozoriti tudi sedaj, so poudarili 
na aktivu, da TOZD ne bo mogla 
izpolniti svojih nalog, če bo njeno 
življenje slonelo na nekaj ljudeh 
in ne na sodelovanju celotnega

kolektiva. Zato so v Tržiču vno
vič poudarili potrebo po manj
ših skupinskih sestankih, kjer bi 
lahko stekel pogovor s slehernim 
udeležencem sestanka.

Na aktivu je sekretar Marjan 
Gradišar obvestil tudi o sestanku 
aktiva ZK vodilnih delavcev in 
sekretarjev osnovnih organizacij 
v Polhovem Gradcu (o tem smo 
poročali v prejšnji številki) in se 
zavzel za politično enotnost ko
munistov pri upoštevanju teh 
osnovnih izhodišč v samoupravnih 
sporazumih. O samoupravnem 
sporazumevanju je aktiv ZK in
formiral Jože M okorel, član statu
tarne komisije.

Razgovori z mladimi 
kandidati ZK

Velik del razprave so tržiški 
komunisti posvetili kadrovski kre
pitvi ZK. Obravnavali so vrsto 
konkretnih predlogov za sprejem, 
zlasti mladih delavcev v svoje 
vrste. Poudarili so, da si morajo 
oblikovati nekatere enotne krite
rije za sprejem v članstvo ZK, ki 
morajo upoštevati predvsem ugled 
kandidata v delovni in samou
pravni sredini, njegov odnos do 
dela, privrženost samoupravnemu 
socializmu in sposobnost s svojim 
vsestranskim delom ustvarjati to
variške humane odnose med so
delavci. Lik mladega človeka, so 
dejali, ne moremo iskati v pretek
losti, ampak v današnjih razme
rah in stvarnosti in upoštevati 
današnjega svobodnega mladega 
človeka, ki ima nekatere nove 
življenjske smotre, ki pa seveda 
temeljijo na naši socialistični mo
rali in etiki.

Sklenili so, da se je potrebno 
pogovoriti z mladimi o pomenu in 
vlogi ZK in njihovem enakoprav
nem vključevanju v samoupravo 
in politično življenje. V razpravi 
so sodelovali vsi komunisti in svo
je mnenje in stališča strnili v na
slednje sklepe:

1. Člani ZK so dolžni pomagati 
aktivu mladih pri njihovem 
vključevanju v samoupravni 
sistem. Naloga vsakega komuni
sta posebej!

2. Člani ZK so dolžni pomagati 
sindikalni organizaciji, tako v 
kadrovski politiki kot tudi pri 
tolmačenju ustavnih dopolnil.

3. V mesecu aprilu bodo pripravili 
razgovor z možnimi kandidati 
za članstvo ZK. Prvi sprejem 
naj bi bil v maju 1973.

4. Vsak član ZK mora politično 
delovati vsaj v dveh organiza
cijah ali društvih.

5. Član ZK je dolžan, da dosled
no izvršuje sprejete naloge v 
okviru stabilizacije in akcijske
ga programa naše TOZD ter da 
pravilno razlaga zaposlenim na
loge in sklepe, ki so jih spre
jeli samoupravni organi pod
jetja ali enote.

6. Član ZK je dolžan, da aktivno 
sodeluje v razpravah, na se
stankih in sejah.

7. Člani ZK, posebno še vodilni 
in vodstveni delavci v TOZD, 
so dolžni skrbeti, da se sprejeti 
sklepi samoupravnih organov v 
celoti izvršujejo. Posebno po
zornost je treba posvetiti eko
nomičnosti poslovanja, zmanj
šanju zalog, znižanju stroškov, 
osebni odgovornosti, disciplini 
in redu v TOZD.

8. V vseh večjih prodajalnah naj 
bodo občasni sestanki — razgo

vori o vprašanjih samouprav
ljanja ter tekočih zadevah v 
zvezi z gospodarjenjem. To naj 
bo stalna naloga.

9. V mesecu aprilu naj se skliče 
politični aktiv v TOZD o vpra
šanju, kako daleč je priprava 
na samoupravni sporazum in 
kakšna je naloga naše TOZD v 
bodoče. Političnega aktiva naj 
se udeležijo vsi člani ZK, vsi 
člani DS enote, vsi člani izvrš
nega odbora sindikalne organi
zacije, vsi člani izvršnega odbo
ra mladinskega aktiva, vsi vo
dilni in vodstveni delavci enote.

Medtem, ko smo napisali poro
čilo z aktiva v Tržiču, so tržiški 
komunisti že uresničili konkretni 
sklep: v četrtek 19. aprila sklicu
jejo širši politični aktiv ZK pri 
TOZD na temo samoupravno spo
razumevanje. Na aktiv so povabili 
še člane DS, UO, izvršni odbor 
sindikalne organizacije, predsed
stvo mladinske organizacije, po
slovodje prodajaln, ki nimajo svo
jih predstavnikov v omenjenih 
organih in goste: predsednika sta
tutarne komisije Veletrgovine 
Mercator Mirka Rupija, člana te 
komisije in direktorja TOZD 
Grmada Jožeta Renerja, direktor
ja sektorja trgovine na drobno 
Eda Božiča, sekretarko sveta ZK 
Veletrgovine Mercator Ivanko 
Vrhovčak, z občinskega komiteja 
ZKS Tržič pa Janeza Piškurja in 
predstavnika tiska.

O tem, pri nas prvem tovrstnem 
sestanku, bomo poročali v nasled
nji številki.

L V.

Osnovna 
organizacija 
ZK TOZD 
Panonija

Številčno najmočnejša osnovna 
organizacija ZK deluje v TOZD 
Panonija. Med 600-članskim ko
lektivom je 51 komunistov, sekre
tar osnovne organizacije je Franc 
Sedič.

Izbrali smo ga za prvega sobe
sednika o tem, kako delujejo 
Mercatorjevi komunisti, kako iz
polnjujejo aktualne naloge, kot 
nam jih je naložilo pismo pred
sednika Tita in Izvršnega biroja 
CK ZKJ.

»Naše osnovno načelo je,« je re
kel tovariš Sedič, »delovati na 
vseh področjih ramo ob rami z 
vsem kolektivom. Naš akcijski 
program nas obvezuje, da si sku
paj s sindikalno organizacijo in 
samoupravnimi organi prizadeva
mo za dobrimi poslovnimi uspehi, 
da se zavzemamo za dobro ka
drovsko politiko, izobraževanje in 
informiranje zaposlenih. Še kon
kretneje, to pomeni, da so člani 
ZK dolžni dobro opravljati dnev
ne delovne naloge, pravilno oce
njevati in pojasnjevati dogodke, 
uspehe in težave v TOZD in pod
jetju, skratka ustvarjati ugodno 
delovno in samoupravno vzdušje 
v kolektivu.

Posebej se je osnovna organiza
cija TOZD Panonija zavzela v 
svojem akcijskem programu za 
stabilizacijo našega gospodarstva, 
za odpravo težav in nepravilno
sti, ki onemogočajo stabilizacijo, 
zato se zadolžuje z akcijskim pro
gramom tudi za pomoč samou-
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FRANC SEDIČ, sekretar osnovne 
organizacije ZK TOZD Panonija 
Ptuj

pravnim organom in službam ter 
sindikalni organizaciji v podjetju 
pri bodočem doslednem prepreče
vanju vseh možnosti za nastanek 
in uveljavljanje škodljivih poja
vov.

Poleg vsega tega je organizacija 
ZKS pri M »Panoniji« Ptuj v stal
nih stikih z občinskim komitejem 
ZKS v Ptuju. O delu CKS sezna
nja organizacijo ZKS M »Panoni
ja« in kolektiv član CK ZKS 
Branko Gorjup. Vsebina iz »Ko
munista« prinaša komentarje o 
svetovnem in domačem političnem 
dogajanju in o vlogi ZKJ v na
prednem svetu. Tudi mesečnik 
»Mercator« prinaša zanimiva ob
vestila kolektivu Panonije. Povsod 
se odraža vse boljša poučenost 
članov kolektiva o problemih in 
rešitvah v širši in tudi v naši sa
moupravni skupnosti.

Med pomembnimi nalogami v 
akcijskem programu organizacije 
ZKS M »Panonija« je še naloga 
o skrbi za vsaj enkrat mesečno 
sestajanje članstva organizacije 
ZKS M »Panonija«. Dosedanja iz
menjava mnenj in predlogov ter 
obravnavanje predlogov sklepov 
in nalog so pokazala, da si želijo 
člani redno tak način, dela in or
ganiziranosti, ki prispeva k iz
boljšanju strokovnega in politič
nega dela v podjetju. Izkušnje in 
organizacija dela ter spremljanje 
in ocenjevanje aktivnosti članstva 
organizacije ZKS kažejo na to, da 
je dela in nalog mnogo več, kot 
jih je mogoče izvršiti in da za
htevajo vsaj najvažnejše naloge 
vztrajno aktivnost in doslednost 
vsakega komunista.«

-1£-

IZ TOZD EMONA

Dogovoriti 
se moramo 
o
enotnejšem
poslovanju

Direktor, Franc Strojan nam je 
sporočil naslednje:

Začel bom o pravilniku o de
litvi dohodkov in osebnih dohod
kov. Po našem mnenju bi morala 
biti določila pravilnika enotna še 
posebno za ljubljanske TOZD, ki 
imamo podobno strukturo prodaje 
in drugo dejavnost, delavci ene ali

druge TOZD pa živimo tako rekoč 
v skupnem prostoru in v podob
nih razmerah. O tem smo že več
krat razpravljali na strokovnih 
sestankih TOZD in se glede tega 
tudi sporazumeli vendar se neka
tere TOZD niso ravnale po dogo
vorih. Prepričan sem, da bi bil 
lahko tudi procent od prometa za 
OD enoten v prodajalnah, ki ima
jo enako strukturo blaga, podo
ben promet. Enotni smo lahko v 
vrsti drugih zadev, kot je nagra
jevanje učencev, priznavanje ka_ 
la itd.

V prihodnje bi bilo tudi prav, 
če bi bile cene na drobno že na
pisane na dobavnicah, ki ga pre
vzamemo iz domačega skladišča. 
Tako bi bile cene vsaj na ljub
ljanskem področju bolj enotne, 
manj bi bilo negodovanja in ne
všečnosti.

Skratka veliko je tega, kar bi se 
morali dogovoriti na temo — 
enotnejše, zato pa bolj učinkovito 
in gospodarno poslovanje.

Sicer pa smo v naši TOZD bili 
v zadnjem času zaposleni z na
slednjimi vprašanji: na DS smo 
obravnavali in sprejemali zaključ
ni račun: z lanskoletnim delom 
smo še kar zadovoljni spričo tega, 
da smo doživeli dovolj gospodar
skih pretresov v škodo trgovine in 
smo z veliko težavo ustvarili do
hodek. Zato je uspeh več vreden, 
ker je odraz dobrega in skrbnega 
gospodarjenja.

Na isti seji DS smo razpravljali 
tudi o internem samoupravnem 
sporazumu o delitvi dohodka in 
osebnega dohodka. Načelno smo 
ga sprejeli s pripombo, da se 19. 
člen obravnava podjetniško in da 
bi se vse pripombe TOZD enotno 
uskladile.

Osnovali smo osnovno 
organizacijo ZK

V naši TOZD deluje 12 članov 
ZK. Doslej so bili povezani v te

renskih osnovnih organizacijah, 
zdaj pa smo ustanovili svojo 
osnovno organizacijo. Na prvem 
sestanku smo se dogovorili za na
čin in vsebino dela in med dru
gim sklenili, da bomo dejavno de
lali v samoupravnih organih. De
lovali bomo tako, da bodo člani 
kolektiva sproščeno razpravljali 
na vseh sestankih in izražali svo
ja mnenja glede poslovanja in 
samoupravnih odnosov. Naloga 
članov ZK je tudi, da izkoristijo 
vsako priložnost za razgovor s 
svojimi sodelavci in jih pošteno 
obveščajo o vseh pomembnih za
devah v TOZD in podjetju.

V TOZD občutimo tudi delo 
novoizvoljenega izvršnega odbora 
osnovne sindikalne organizacije. 
Z večjo intenzivnostjo Se poglab
lja v delo samoupravnih organov, 
se z njimi povezuje in sodeluje.

Za praznik dela 1. maj želim 
vsemu kolektivu Mercatorja veli
ko uspeha in vse dobro.

IZ TOZD GRMADA

Poslej 
tekoča 
in dobra 
informi
ranost vseh 
članov 
kolektiva

Del pomembne naloge obvešča
nja, je v 10-letnem obstoju bolj 
ali manj uspešno opravljal naš 
časopis Mercator. Prav bi bilo, da

bi to nalogo tudi v bodoče oprav
ljal vsaj tako, če ne še boljše.

V zadnjem času skoraj ni se
stanka, na katerem ne bi bilo pri
pomb, da so člani kolektiva vse 
premalo obveščeni o poslovnih te
žavah in uspehih in sploh o do
godkih TOZD.

Mnenja sem, da se o tem mno
go govori, premalo pa naredi. 
Dejstvo je, da je v vsaki TOZD 
nekaj specifičnega, toda skupno je 
verjetno to, da so res vsi člani 
kolektiva premalo obveščeni. Za
to je vprašanje, kdo je za tako 
slabo funkcioniranje obveščanja 
kriv? Prepričan sem, da nimamo 
dobro izdelanega sistema. Pri tem 
bi dodal, da si moramo biti vsi na 
jasnem, da dober sistem sam po 
sebi ne bo prišel. Pbav in koristno 
bi bilo, da bi se vsi ali vsaj večina 
članov kolektiva aktivno vključila 
s predlogi, da bi postavili boljši 
sistem obveščanja. Razumljivo je, 
da je naše kolektive, ki so tako 
raztreseni in delajo v turnusu tež
ko skupaj spraviti. Ne bi želel da
jati nobenega recepta, mogoče pa 
ne bi bilo odveč, če na kratko po
vem, kako smo se lotili v naši 
TOZD omenjenega vprašanja:
— z večino poslovalnic imamo 

dnevni stik, ko prihajajo na 
upravo;

— istočasno dobijo v poštnem 
predalu — na upravi (vsaka 
prodajalna ima svoj predal) 
dnevno pošto.
Zanimivo je bilo poslušati s 
kakšno zagnanostjo so člani 
Izvršnega odbora sindikata 
razpravljali o problemu obve
ščanja kolektiva in so med 
drugim sprejeli naslednje skle
pe:
— na steni v hodniku uprave 

TOZD je treba čimprej po
staviti oglasno desko, na ka
teri naj bodo sklepi vseh

(Nadaljevanje na 12. strani)

Notranja oprema modne hiše in prehrane v Osijeku, delo Investinih projektantov (maketa)
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(Nadaljevanje z 11. strani)

organov delavskega samo
upravljanja in vsa obvesti
la;

— poslovodje v trgovini so 
osebno odgovorni, da ravno 
tako na primeren način raz
obesijo vse sklepe in obve
stila s poslovnega življenja 
TOZD.

— Glede na to, da nekatere večje 
trgovine nimajo svojih pred
stavnikov v DS, so soglasno 
sklenili, da naj vsaka večja tr
govina — potrošniški center iz
voli iz svoje srede predstavni
ka — delegata, katerega je DS 
dolžan povabiti na sejo DS.

— Razumljivo, da imamo sestan
ke s poslovodji, DS, UO in šte
vilnimi komisijami, sestanke z 
izvršnim odborom sindikata 
itd.

Do vsakega delavca
Na ta način je znatno število 

zaposlenih zadovoljivo obveščenih 
o poslovanju TOZD (poslovodje, 
člani DS, UO in IO' sindikata). To
da še vedno ostane problem, ka
ko obvestiti ostali dve tretjini 
članov našega kolektiva. Prepri
čan sem, da se vsi v resnici pre
malo trudimo, da bi jim posredo
vali več podatkov o uspehih pa 
tudi o težavah TOZD. Resnici na 
ljubo moram povedati, da žal do
stikrat pridejo v naše prodajalne 
netočne in napačne informacije, 
ki povzročajo slabo vzdušje in ne
zadovoljstvo. Če želimo, to po
manjkljivo in slabo obveščanje 
izboljšati, moramo vsi sodelovati. 
Kako to narediti ni lahka stvar, 
istočasno pa tudi ne tako težko, 
da ne bi mogli nič izboljšati. Pri 
naši TOZD smo že pred leti or
ganizirali kratke seminarje — 
razgovore z vsemi člani kolektiva 
in sicer o problemih tedaj še PE 
in ugotovili, da smo na pravi po
ti. Letos, prav sedaj v tem mese
cu imamo zopet, sicer samo 2-ur- 
ne, razgovore z vsemi člani TOZD. 
Glede na to, da je pri TOZD za
poslenih približno 300 ljudi, smo 
organizirali po skupinah po 25 
delavcev razgovor, kar je trajalo 
precej časa. Toda prišli smo do

jasnega zaključka, da čas ni bil 
zaman, in da se vloženi trud do
bro obrestuje —1 dobro se dela.

Pogoj za izvajanje 
ustavnih dopolnil

Dejstvo je, da se je treba za 
vsako akcijo odločiti in to velja 
tudi za razgovore s kolektivom. 
Če dobro poznamo ustavne spre
membe, se bomo morali prej ali 
slej odločati za boljšo povezavo v 
kolektivu, se v nasprotnem pri
meru neposredni proizvajalci, v 
našem primeru prodajalci, ne bo
do mogli neposredno odločati. 
Vprašanje je, kakšno obveščanje 
— pismeno ali ustno. Samo pis
meno obveščanje je nepopolno za
radi omejene možnosti. Zato je še 
kako potrebna živa beseda, raz
govor. Ugotovili smo, da je časa 
zelo malo, zato se mora vodstvo 
vsake TOZD, predno prične s ta
kimi ali podobnimi razgovori te
meljito pripraviti, kdaj in v ko
likšnem času bo informacija po
dana. Mnenja sem, da več kot 2 
uri razgovor ne sme trajati.

Na podlagi sklepa DS smo v na
ši enoti takole organizirali raz
govore:

1. 40-minutno informacijo sem po
dal sam in sicer:
— kaj je TOZD
— kaj je samoupravni spo

razum
— nekaj statističnih podat

kov o podjetju Mercator 
— promet, število zapo
slenih, število prodajaln, 
število TOZD itd.

— podobne podatke o lastni 
TOZD

— na kratko, kako se delijo 
in formirajo osebni do
hodki

— stabilizacijski ukrepi (30 
odstotkov za investicije v 
trgovini, zamrznjeni oseb
ni dohodki, formiranje 
obratnih sredstev, zamrz
njene marže, povečanje 
stroškov, plačilo osebnih 
dohodkov za čas bolniške
ga staleža s posebnim 
poudarkom, da do 1 me
seca plača TOZD).

— stanje sredstev stanovanj
skega sklada

2.15 minut smo namenili (tolma
čila je vodja splošne službe)
— nastop in prekinitev de

lovnega razmerja
— odnos do podjetja
— tolmačenje administrativ

nega postopka v zvezi s 
porodniškim dopustom in 
sploh bolniškim dopustom

3. 30 minut smo dali na razpolago 
tov. Korenčanu za 2 temi po 
15 minut in sicer:
—'15 minut — medsebojni 

odnosi — temelj za uspeh 
vsake prodajalne

— 15 minut — kakšen mora 
biti odnos prodajalcev do 
kupcev

Zadnje pol ure smo namenili 
za razpravo ter za izpolnitev 
anonimne ankete. O njenih rezul
tatih bomo verjetno poročali v 
naslednji številki. Imeli smo že 
štiri seminarje s 100 člani TOZD. 
Soglasno je bilo potrjeno mnenje, 
da je treba take razgovore še or
ganizirati. Menim, da je točno, 
objektivno in pravočasno obve
ščanje vseh članov eden izmed te
meljnih pogojev za trajno in 
uspešnejše delo vsake TOZD. Ze
lja nas vseh je, da bi o uspehih 
boljšega in uspešnejšega informi
ranja naš časopis Mercator še več 
poročal, saj v lO-letnem obstoju 
ugotavljamo, da je informativna 
služba iz dneva v dan bolj po
membna.

J. Rener

IZ TOZD EMBA

Izobraže
vanje v 
TOZD EMBA

V TOZD EMBA posvečamo ve
liko pozornost dopolnilnemu izo
braževanju zaposlenih. Ker smo 
mlad kolektiv, saj je povprečna 
starost vseh zaposlenih manj kot 
35 let, imamo za to vse možnosti.

Organi upravljanja vsako leto 
sprejmejo plan izobraževanja 
vseh zainteresiranih, katerih ni 
malo, in ga finančno v celoti pod
prejo. Vemo namreč, da investi
cija v človeka velja prav toliko, 
če ne celo več, kot investicija v 
najmodernejšo tehnologijo. Neso- 
razmerje med strokovnostjo ka
drov in poslovno tehnično razvi
tostjo tehnologije v pogojih nove 
tovarne bi bilo tolikšno, da bi da
leč zaostajali za optimalno poslov
nostjo in izkoriščenostjo kapacitet.

Člani kolektiva se izpopolnju
jejo na vseh stopnjah od prido
bivanja internih kvalifikacij do 
fakultetne izobrazbe. To seveda v 
pogojih, ko TOZD more le finanč
no podpreti povrnitev stroškov 
šolanja in zaradi obilice delovnih 
dolžnosti vsakega posameznika ne 
more odobravati niti minimalnih 
študijskih dopustov, nikakor ni 
lahko. Tem bolj moramo zato 
vsem, ki so z uspehom končali 
šolanje v času zaposlitve v naši 
TOZD iskreno čestitati. Teh pa ni
kakor ni malo, saj je skoraj vsak 
drugi zaposleni pridobil dodatno 
kvalifikacijo na delovnem mestu, 
na katerem dela ali pa si je celo 
pridobil novo poklicno znanje:

— vozniki viličarjev, vozniki 
tovornih vozil, diplomanti različ
nih srednjih strokovnih šol in dva 
diplomanta Višje šole za organi
zacijo dela in prve stopnje Eko
nomske fakultete. Slednjima — 
Stegel Ladu in Vaupotič Dragi 
doseženo v resnično težkih študij
skih pogojih in izredno kratkem 
času, vse čestitke.

V politiki izobraževanja kadrov 
seveda nismo pozabili, v okviru 
naših možnosti in potreb, na šti- 
pendiranje študentov nekaterih 
fakultet in visokih šol. Trenutno 
imamo tri štipendiste na pravni, 
biotehniški in medicinski fakulte
ti. Prva dva imata po končanem 
šolanju zagotovljeno delovno me
sto v TOZD EMBA, študenta me
dicine pa štipendiramo kot naš 
moralni dolg izobraževanju kad
rov, katerih znanje je splošnega 
družbenega pomena.

Ob koncu tega kratkega in
formativnega sestavka želimo 
vsem »šolarjem« v Mercatorju 
obilo študijskih uspehov, vsem 
ostalim članom delovnega kolek
tiva Veletrgovine Mercator pa 
vesel in uspehov poln praznik 
dela 1. maj.

UROŠ GROS

IZ TOZD ŠPECERIJA

Sestanki
po skupinah

Pisal nam je direktor TOZD 
Špecerija, tovariš Franc Cvelbar:

Na DS smo v obravnavi o za
ključnem računu temeljito pre
tresli vsa pereča vprašanja go
spodarjenja v minulem letu. Ugo
tovili smo, da je poslovni rezul
tat skromnejši, kot smo pričako
vali. Stošestinpetdeset delavcev 
je sicer ustvarilo lep promet, bli
zu 80 milijonov dinarjev, doho
dek pa je bil nižji kot leto po
prej. Vzroki so na dlani: marža 
se je skrčila za 0,70 °/o, kar pome
ni blizu 500.000 dinarjev razlike 
v ceni, kalo in razsip v posloval
nicah sta večja; najbolj pa kva
rijo poslovni uspeh zaloge blaga 
v poslovalnicah. Dogovorili smo 
se za konkretne ukrepe za zmanj
šanje zalog.
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Govorili smo tudi o večji odgo
vornosti TOZD, kot jih nalagajo 
ustavni dopolnila. V zvezi s tem 
smo se domenili tudi za večjo 
aktivizacijo celotnega kolektiva. 
V ta namen bomo poslej sklice
vali sestanke v skupinah, na ka
terih bomo obravnavali tekoče 
poslovne in samoupravne odlo
čitve, pretresali vso notranjo za
konodajo in se skratka vzgajali 
kot zavestni samoupravljavci.

Še besedo, dve o izobraževanju 
sodelavcev. Vsakdo, ki se želi 
izobraževati, ima v naši TOZD to 
možnost, bodisi v rednem ali iz
rednem šolanju, v skladu s pra
vilnikom o izobraževanju. Želimo 
pa, da bi v okviru Mercatorja 
poenotili to področje in da bi 
organizirali skupno več oblik izo
braževanja, saj bi bilo tako orga
nizirano izobraževanje cenejše in 
bolj kvalitetno.

TOZD PANONIJA:

Večji za 70 
delavcev
Obrat
»Zaščita« -
nova
dejavnost
TOZD
Panonije

Že več let je v Kidričevem po
slovalo trgovsko proizvodno pod
jetje Dravinja Kidričevo, ki je 
proizvajalo zaščitna sredstva ter 
prodajalo nekatero trgovsko bla
go. V letu 1971 je podjetje zašlo 
v težave, ki so ta nekaj več kot 
50-članski kolektiv privedle do 
stečaja. Stečaj se je pričel v me
secu februarju tako, da je vseh 
54 takrat zaposlenih dobilo od 
stečajnega upravnika odpoved 
delovnega razmerja. V tem kolek
tivu je zaposlenih največ žensk 
— 29, kar je za razmere v Ptuju 
kar veliko, saj je pri zavodu za 
zaposlovanje stalno prijavljenih 
kot začasno nezaposlenih od 800 
do 1200 žensk. Organi skupščine 
in Kreditna banka Ptuj so si pri
zadevali zaposliti ta kolektiv. Da 
bi situacija bila še težja, je tudi 
tovarna parila in konfekcije Del
ta Ptuj bila v težavah. Že tako 
velik pritisk nezaposlenih bi se še 
povečal, če se ne bi našla delov
na organizacij ai, ki bi prtevzela 
ves ta višek delovne sile. Pri 
iskanju primerne delovne organi
zacije je bila prva poklicana 
TOZD Panonija, ki bi naj poma
gala pri zaposlitvi vseh zaposle
nih iz podjetja Dravinja v Kidri
čevem, za katerega je že bil raz
pisan stečajni postopek.

Iskano blago
Delavski svet TOZD Panonije 

Ptuj je že v letu 1972 razpravljal 
o tem problemu ter sprejel ustrez
ni sklep, v začetku letošnjega le
ta pa je sprejel dokončni sklep o 
ustanovitvi proizvodnega obrata 
»Zaščita^ Kidričevo. Pri odloča
nju o tem vprašanju je delavski 
svet predvsem upošteval, da so 
zaščitna sredstva iskano blago in 
da je lahko novi obrat precej vi-

m akumulativna enota, če setev, zlasti, če nimajo nobene kva_
, jslovanje odvija v primernem lifikacije. Zaposleni v obratu Za-
obsegu s primemo organizacijo 
dela v proizvodnji, nabavi in pro
daji. V tem novem obratu »Zašči
ta« se predvsem proizvajajo za
ščitne rokavice, zaščitne delavske 
obleke, čevlji, predpasniki in dru
ga konfekcija, ki služi zaščiti de
lavcev na delovnih mestih.

V planu za leto 1973 je predvi
dena realizacija v tem obratu v 
višini 20,000.000 din, kar ni tako 
malo, če vemo, da bo to ustvarilo 
nekaj nad 50 zaposlenih v leseni 
baraki nekdanjega taborišča v 
Kidričevem, da so to zaposlene 
predvsem ženske, ki v Ptuju ali 
okolici zelo težko dobijo zaposli-

ščita so prizadevni in tudi sami 
zatrjujejo, da ne pričakujejo, da 
bi moral kdo delati in ustvarjati 
namesto njih, temveč se zaveda
jo, da si morajo zaslužiti svoj 
osebni dohodek in da morajo 
ustvariti toliko skladov, da bodo 
lahko sami ob delni pomoči celot
nega podjetja ali TOZD Panonije 
izboljšali delovne pogoje in razši
rili obseg dela. Povpraševanje po 
zaščitnih sredstvih je veliko, res 
Pa je tudi, da je veliko proizva
jalcev tega blaga ter da se na 
trgu lahko obdrži le tisti, ki bo 
imel kvalitetne izdelke in kon
kurenčne cene. To pa pomeni, da

Nova proizvodna dvorana v Kidričevem, kjer bodo boljši delovni pogoji 
in nova delovna mesta

mora biti visoka produktivnost, 
obenem pa tudi visoka kvaliteta. 
Tega se zaposleni v obratu zave
dajo in iskreno želijo pokazati, 
da sami niso krivi za težave, ki 
so bile v podjetju Dravinja, tem
več da je zraven njihove posred
ne odgovornosti (ker sp preveč 
zaupali tedanjemu vodstvu) v 
glavnem bilo krivo za stečaj te
danje vodstvo, ki je poslovalo 
preveč velikopotezno.

V novem proizvodnem obratu 
»Zaščita« Kidričevo so v prvem 
mesecu poslovanja v okviru Mer
catorja zadovoljni, obenem pa so 
prepričani, da imajo v tem pod
jetju veliko perspektivo za na
daljnji razvoj, saj le velika de
lovna organizacija lahko resneje 
organizira proizvodnjo predvsem 
pa nabavo in prodajo blaga.

v krojažko-Siviljski
DELAVNICI VSI ZAPOSLENI 
IZREKLI »ZA« PRIKLJUČITEV 
K TOZD PANONIJA

Za hitrejši 
razvoj

V neposredni bližini blagovnice 
Panonija v Ptuju, v Miklošičevi 
ulici je že od leta 1946 Krojaško- 
šiviljska delavnica Ptuj, ki zapo
sluje 15 do 20 kvalificiranih kro-

(Nadaljevanje na 14. strani)

V spomin 
Zofki Jordan

V ponedeljek, dne 12. marca 
smo se na Žalah poslovili od 
naše poslovodkinje Zofke Jor
dan. Nepričakovano je omah
nila v smrt na poti iz službe 
domov, zadeta od srčne kapi, 
stara komaj 45 let.

Do zadnje ure svojega živ
ljenja je delala pri nas z ve
seljem, nikdar ni bilo iz njenih 
ust slišati godrnjanja, četudi 
ni šlo po njeni želji. Pri nas 
je bila polnih dvajset let, tiha, 
skromna, delavna, dobra, razu
mevajoča za vse probleme, ta
ko za svoje kot tuje, bila je 
dobra tovarišica v našem ko
lektivu.

Se sedaj ne moremo verjeti, 
da je ni, ko pa pomislimo, da 
je pustila še svojega 13-letne- 
ga sina in moža, se zavedamo, 
kakšna praznina je ostala za 
njo, ki je ne more nihče nado
mestiti.

Vedno se je bomo spominjali 
s spoštovanjem.

Sodelavci iz 
TOZD Špecerija
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IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ TOZD IZ
(Nadaljevanje s 13. strani)

jačev in šivilj. Zaposleni delajo 
predvsem po meri, le malo pa iz
delujejo konfekcijo in to pred
vsem za ptujske prodajalne, ki 
naročajo posamezne izdelke, ki 
jih drugi konfekcionarji ne izde
lujejo ali pa jih je težko dobiti. 
Ta majhen kolektiv, ki že 25 let 
deluje v Ptuju v splošno zado
voljstvo občanov, se je v začetku 
letošnjega leta soglasno odločil za 
priključitev k TOZD Panonija. 
Za zaposlene je Panonija že vsa 
leta velik poslovni prijatelj, saj 
je že do sedaj nabava blaga v ve
liki meri tekla preko Panonije.

Zaposleni v tej delavnici so 
imeli s strani nekaterih drugih 
delovnih' organizacij iz Ptuja in 
tudi od drugod, ponudbe za pri
ključitev, vendar so vsi imeli le 
prevelike želje po lokalu, ki meri 
približno1 100 m2 v centru Ptuja, 
v neposredni bližini nove blagov
nice. Splošno znano je v Ptuju, 
da se je center poslovnega življe
nja z izgradnjo blagovnice prene
sel na Titov trg, in da se v bli
žini blagovnice dnevno obrača 
največ ljudi. Iz tega stališča je 
tudi lokal, v katerem so krojači 
in šivilje, zelo mikaven za vsako
gar, ki pozna ptujske razmere.

Panonija pa ni zasledovala sa
mo tega cilja, temveč je v prvi 
vrsti samo odgovorila želji kolek
tiva, da se nam priključi, da pa 
zaposleni še naprej šivajo po meri 
moška in ženska oblačila. V pri
merih, ko ne bi imeli dovolj dela 
»■po meri«, šivajo konfekcijo za

prodajalne Panonije. V tem so za
posleni videli svojo perspektivo, 
čeprav se zavedajo, da ne bodo 
mogli tega dela stalno opravljati 
v teh prostorih. Dogovorili smo 
se, da skupno najdemo primerne 
prostore, v katerih bi imeli zapo
sleni boljše delovne pogoje, kjer 
ne bi bili preveč oddaljeni od 
syojih strank, ter da bi lahko ne
moteno delali tako ali pa še bolje 
kot do sedaj.

Povedati moramo, da je dela 
niča vsa dolga leta svojega obsh 
ja poslovala rentabilno in da je 
ustvarjala tudi primeren dohodek. 
Računajo, da bodo v okviru več
jega podjetja lahko še boljše po
slovali in dosegali še lepše uspehe.

TOZD Panonija Ptuj se je tako 
v prvih dveh mesecih letošnjega 
leta povečala za 70 zaposlenih, ter 
je sedaj v tej poslovni enoti za
poslenih že 600 v rednem delov

nem razmerju in približno 185 
učencev. Tako povečanje povečuje 
tudi celotno podjetje ne samo po 
številu zaposlenih, temveč tudi po 
realizaciji in ustvarjenem dohod
ku.

Prepričani smo, da bodo zapo
sleni v obeh novih enotah, v za
ščiti in krojačnici dobro gospoda
rili in da se bodo v okviru Vele
trgovine Mercator lahko še hitreje 
razvijali. zf

Zadovoljni gostje
O bifeju ali bolje rečeno o restavraciji v Sav

skem naselju smo v našem glasilu že pisali. 
Takrat, ko je bil lokal po adaptaciji ponovno 
odprt. Lepa ureditev, bogata izbira jedil in pijač 
in pa tudi zmerne cene so bile zagotovilo, da 
gostov ne bo manjkalo. In tudi zagotovilo za to, 
da bodo gostje zadovoljni.

Ko sem pred dobrim letom dni zapisal prve 
vtise gostov, so bili le-ti samo pohvalni. In ko 
sem se pred kratkim spet mudil na obisku v tem 
lokalu, sem se pogovarjal s skupino fantov, ki 
so v tej restavraciji proslavljali zaključek neke
ga tečaja. To je bila skupina tečajnikov za viso
ko kvalifikacijo pri podjetju Gradis. Mesec dni 
in pol so ti fantje zajtrkovali, kosili in večerjali 
pri Mercatorju.

»Zelo smo zadovoljni tu,« je dejal Franc Mo
zetič iz Maribora.

»Dvaintrideset se nas je hranilo tu. Od pov
sod smo. Iz vse Slovenije in tudi iz drugih re
publik. Veliko smo že hodili okrog, toda tako 
zadovoljni kot smo tu, še nismo bili nikjer. Po
čutimo se kot doma. Hrana je okusna, izbira 
jedil velika. In kar je zelo važno, vedno je čisto. 
Pa cene so solidne. Drugače seveda ne bi zaha
jali samo semkaj.«

Ko sem rekel, da bomo tc zapisali v našem 
časopisu, so mi še dejali, da se vsemu osebju 
restavracije, s tovarišico Gizelo na čelu, lepo 
zahvaljujejo za vse in če jih bo pot spet kdaj 
zanesla v Ljubljano, bodo rade volje prišli na 
obisk. DEJAN

Zunanjost krojaško šiviljske delavnice bi morali malo urediti, saj je Dela po meri imajo vedno dovolj 
lokal v središču mesta

Janko Meglič (desno) je poslovodja delavnice in obenem mojster, pri- 
krojevalec itd. Notranjost prešivalnice, kjer je zaposlenih v dveh izmenah 36 pre- 

šivalk

14 MERCATOR



Mehanografija in blagajne
BLAGAJNA V TRGOVINI JE SESTAVNI IN NELOČLJIVI DEL CELOTNEGA BODOČEGA KOMPJUTERSKEGA SISTEMA MERCATOR

V drugi polovici meseca febru
arja je firma NCR organizirala za 
vodilne delavce našega podjetja 
enodnevni seminar o uvedbi me- 
hanografije in s prikazom razvoja 
blagajn NCR.

Dejstvo je, čeprav je mehano
grafija zelo draga, da si sodobnega 
in velikega podjetja brez nje ne 
moi'emo zamišljati. Uvedba kom- 
pjuterskega sistema — mehano- 
grafije je za vsako podjetje zelo 
trd oreh. To zahteva znatna 
sredstva za nakup strojev, opre
me, prostorov in precej denarja 
za vzgojo kadra. Končno pa je 
treba celotno poslovanje prilago
diti organizaciji, ki jo zahteva ta 
sistem. To delo ni enostavno, prav 
zato je še kako važno, da ga vodi
jo strokovno usposobljeni in dela 
voljni uslužbenci. Skratka gre za 
to, da je treba tudi v mehanograf- 
skem centru dobro gospodariti, 
kar praktično pomeni, da je treba 
center v čimkrajšem času in s 
čim manj sredstvi usposobiti za 
uspešno delo. Vsaka zgubljena ura 
je izguba denarja, in to ne malo, 
saj zaračunavajo podobni centri 
kar 200.000 S din na uro. Torej k 
delu je treba pristopiti z vso res
nostjo in odgovornostjo.

Na seminarju so nam z diapozi
tivi prikazali različne velikosti 
omenjenih naprav in sicer od 75— 
100—150, 200 in 300 NCR Century. 
Mercator je sklenil pogodbo za 
NCR Century 150, kar je glede na 
velikost podjetja več kot dovolj. 
Ta sistem ima poleg drugih pred
nosti, da dnevno preko telefonov 
lahko dobi podatke izven Ljub
ljane. Npr. iz Ptuja, Beograda, 
Tržiča itd., skratka sposobnost 
centra je velika.

Glede rentabilnosti žal še ni
mamo izračunov, toda strokovnja
ki omenjene firme so v izvajanju 
potrjevali, da je mehanografija 
zelo rentabilna, da pa razum
ljivo kot vsaka investicija tudi ta 
zahteva, prvo, precej denarja in 
truda ali kot v naravi pravimo,

ha, ha, ha

Kako »nova prijateljica«. Ona je 
moja tajnica za domače naloge!

Kje si preživel zimske počitni
ce?

— En teden v Kranjski gori, 
ostale dni pa v mavcu ...

V avtobusu.
— Koliko ste stari gospod?
— Kako me morete kaj takega 

vprašati?
— Rad bi vedel le, če ste stari 

dovolj, da bi stali na lastnih no
gah, sedaj stojite namreč na mo
jih.

najprej moraš sejati, nato šele 
lahko žanješ. Osebno sem prepri
čan, da je izvajanje strokovnjakov 
NCR resnično in dobronamerno, 
saj zelo dobro poznamo njihove 
NCR blagajne. Prav o teh je bi
lo na seminarju precej povedane
ga. Predavatelj nas je seznanil, da 
je prva nacional blagajna bila iz- 
delna leta 1884. Od tedaj dalje je 
firma izdelala številne raznovrst
ne blagajne in vsaka je bila bolj 
izpopolnjena. Posebej so nam po
vedali, da imajo v prodaji že prve 
elektronske blagajne in da je 
vredna nekaj več kot 12.000 DM. 
Ta ima neprimerno večje kapaci
tete kot vse doslej. Problem kot 
za vse blagajne NCR je njihova 
previsoka cena. Za nas trgovce 
pa je važno, da vemo, da se bodo

v bližnji bodočnosti kot rezultat 
stalnega tehnološkega napredka 
morale dosedanje mehanične bla
gajne umakniti elektronskim. Po
dobno kot so se že večina meha
ničnih računskih strojev v pisar
nah. Skratka tehnika gre neusmi
ljeno pot naprej.

Zanimiva je ugotovitev, da pod
jetje NCR prodaja svoje blagajne 
v več kot 120 državah. Tisti, ki se 
odločajo za njihove blagajne jim 
zastonj naredijo načrte za razpo
red blaga v veleblagovnicah ter 
seminarje za blagajničarke.

Predavatelj je s posebnim pou
darkom opozoril, da je delo bla
gajničark zelo težko, saj morajo z 
desno roko tipkati, z glavo misliti 
ter z levo roko neprekinjeno dela
ti.

Namen blagajne ni samo evi
dentirati točno iztrženega izku
pička, temveč ima tudi veliko jav
no kontrolno funkcijo, tako za 
podjetje kot za kupca, saj ima 
vsak kupec možnost, da vidi zne
sek za vsak artikel in za skupno 
vsoto. To je zelo pomemben pre
ventivni ukrep, tako, da se celo ne 
da črtati evidentirani — registri
rani iztržek. In zaman stari pre
govor, ki pravi: »da je blagajna 
duša p-odjetja«. Se več, pri našem 
podjetju je več sto blagajn, to po
meni celo združenje duš, katerim 
(blagajničarkam) moramo dati vse 
priznanje, saj so doslej opravile 
veliko delo in prepričan sem, da 
bodo po tej poti tudi nadaljevale.

JOŽE RENER

Blagajničarke — tri opravila hkrati: z eno roko tipka, z glavo misli in z drugo roko neprestano podaja 
blago

Urbanistična študija ureditve predela okoli uprave Mercatorja, iz Investinega projektivnega biroja
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PREDSTAVLJAMO VAM:

TOZD Metlika
Z dvema skromnima posloval

nicama, Špecerijo in Manufaktu
ro, ki jih je prevzela od Kmetij
ske zadruge, je pričelo pred dva
indvajsetimi leti svojo pot Sploš
no trgovsko podjetje Metlika, 
predhodnik TOZD Metlika. Prva 
nova pridobitev je bila bencinska 
črpalka. Za zgraditev črpalke se 
je kolektiv odločil iz preprostega 
razloga, ker je bila ta investicija 
v Metliki potrebna in še danes po 
tolikih letih dobro služi svojemu 
namenu zlasti ker še nima kon
kurence v Metliki in bližnji oko
lici. V naslednjih letih so si ure-

FRANC KOBE, direktor TOZD 
Metlika

dili še nekaj novih poslovalnic, 
leta 1964 pa se je kolektiv odločil 
za združitev z ljubljanskim Mer
catorjem. Delavci STP so uvideli, 
da nimajo možnosti za zgraditev 
novega objekta, zato so šli v in
tegracijo, v kateri so videli svoje 
perspektive.

O pozitivnosti integracije je v 
razgovoru povedal direktor TOZD 
tovariš Franc Kobe:

»Od integracije naprej je bila v 
Metliki z združenimi sredstvi 
zgrajena nova samopostrežba z bi
fejem in adaptirana blagovnica. 
Potrebni so bili precejšnji napori, 
da smo do tega prišli. Sami prav 
gotovo tega ne bi zmogli, zato 
ocenjujem združitev z Mercator
jem popolnoma pozitivno.

Ob združitvi je bil naš namen 
in želja, da bi uredili poslovalnico 
»Železnino«, za katero zahteva 
sanitarna inšpekcija, da se ukine. 
Problem Železnine je že pet let 
»na tapeti«, vendar se še ni pre
maknil iz mrtve točke. Ne smemo 
dopustiti, da bi kar tako izgubili 
eno naših naj starejših posloval
nic, ki pa je ekonomsko povsem 
upravičena, saj beleži lepe uspe
he.«

V špeceriji brez konkurence

TOZD Metlika ima danes 14 po
slovalnic, od tega jih je enajst v 
sami Metliki in tri zunaj mesta, 
ki so lansko leto ustvarile skupno 
35 milijonov prometa. Po številu 
svojih poslovalnic smo v Metliki 
na prvem mestu, zapišemo pa lah
ko tudi to, da smo v špeceriji celo 
brez konkurence.

TOZD Metlika zaposluje 65 de
lavcev, od tega je 17 učencev, po
vprečni mesečni dohodek na za
poslenega pa je v lanskem letu

znašal 1966,00 d:n, kar je kar za 
22 % višji od povprečja v letu 
1971.

Kadri in obratna sredstva
Problem s katerim se srečujejo 

že nekaj let, je problem učencev, 
predvsem fantov, ki jih je težko 
pridobiti za trgovski poklic. Še ti
ste učence, ki jih pridobijo, po

končanem šolanju odidejo v indu
strijo. Samo v lanskem letu je 
odšlo v tovarne kar osem učencev. 
Da bi ljudi obdržali v trgovini, so 
uvedli na primer v blagovnici non 
stop obratovalni čas, ker vemo, da 
mnoge moti deljen delovni čas.

Poleg kadrovskega problema jih 
tare tudi problem pomanjkanja 
obratnih sredstev in problem skla
dišča, ki ga imajo kar na trinaj
stih mestih. Prizadeli so jih tudi 
zadnji stabilizacijski ukrepi, ki 
predpisujejo zmanjšanje zalog, 
kar za dislocirano TOZD, ki je 
oddaljena od vsakega proizvodne
ga centra približno 100 km, ni rav

no najbolj ugodno. Tudi ukinitev 
prodaje za devize lahko rečemo, 
da je ukrep, ki se ga TOZD Met
lika ni ravno razveselila. Tu so 
namreč prodali precej blaga za 
tuja plačilna sredstva, saj je zna
no, da so s tega in sosednjega hr
vaškega območja odšli mnogi na 
delo v tujino.

Višji promet pri enakih 
zmogljivostih

Kljub problemom pa so v 
TOZD Metlika sprejeli na eni iz
med sej DS plan za leto 1973, ki 
predvideva 10 % zvišanje prome-

Se bodo tudi ti mladi ljudje raje preusmerili v industrijo? Upajmo, da se Ilija Golež, Biserka Brdar in Ne
venka Ambrožič dobro počutijo na svojih delovnih mestih v metliški blagovnici

Dekleti Nedeljka Sumina in Pavla Petrič sta kot »iz škatlice«. Tudi urejenost prodajalk odločilno vpliva 
na kupce
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ta. O načrtih pa je tovariš direk
tor povedal:

»Glede investicij ne bo nič, edi
no poslovalnico na Radoviči bo
mo preselili in uredili v drugi 
stavbi. Želje in potrebe so velike, 
lastnih sredstev ni, iz skupnih 
sredstev pa v tekočem letu ni iz- 
gledov, da bi kaj vlagali.«

Da bi dosegli čim večjo zainte
resiranost zaposlenih na svojih 
delovnih mestih, so pri TOZD 
Metlika sklenili, da bodo organi
zirali seminar oziroma sestanek, 
na katerem naj bi govorili o prob
lematiki gospodarjenja. Vsakdo 
naj bi tako dobil pravo sliko in 
pogled na poslovanje, saj mnogi 
ne vedo, kam se dinar obrača in 
deli. Če bo vsakdo to vedel, bo bolj 
zainteresiran za delo in manj pa
siven do nekaterih perečih vpra
šanj. Večino ljudi zanima zaradi

neobveščenosti le kuverta, zato jih 
bo potrebno vključiti v dobro 
zdravo gospodarjenje od katerega 
je seveda odvisen osebni dohodek. 
Dokler ta pojem ne bo razčiščen, 
bo vedno prihajalo do nesoglasij.

Ustanovljena aktiva ZK in ZM
V tej naši TOZD delujeta tudi 

aktiva ZK in ZM. Prvi šteje 4 čla
ne, aktiv ZM pa 32. Komunisti so 
se obvezali, da čimprej pridobijo 
nove člane, predvsem mlade, da bi 
tako aktiv razširili in pomladili.

Mladinska organizacija se je 
doslej uveljavljala le na športnem 
področju, vendar imajo v progra
mu izdelavo svojega akcijskega 
programa, ki bi zajemal še ostala 
področja, kjer bi se lahko mladi 
uveljavljali.

N. LOMBARDO

Ste že kdaj »tankali« bencin v Metliki? Prav gotovo niti pomislili 
niste, da bi to bila naša poslovalnica. Kes, da je brez napisa, ampak 
Mercatorjeva je.

Kolektiv PE Metlika se je odločil za njeno zgraditev pred 13 leti, 
ker je pač v Metliki še niso imeli. Še danes, po nekaj letih, je edina 
bencinska črpalka v Metliki, ki oskrbuje vse večje število avtomobilov 
z gorivom, za TOZD Metliko pa je poslovalnica, ki se s svojimi po
slovnimi uspehi uvršča med najuspešnejše.

Blagovnica v Metliki je prvi objekt, ki ga je TOZD Metlika pri
dobila iz skupnih sredstev. Odprli so jo leta 1966. Prostori niso bili 
novi, temveč le adaptirani. V začetku poslovanja so prostori ustrezali 
potrebam, medtem ko sta danes obe etaži še kako premajhni za šte
vilne nove artikle, ki jih blagovnica nudi svojim potrošnikom.

Po doseženem prometu je na prvem mestu med metliškimi po
slovalnicami, saj je v lanskem letu dosegla 7,251.525 din prometa.

Posebnost blagovnice je v tem, ker prodaja tudi gradbeni ma
terial, stavbno pohištvo in polizdelke, ki še zadostujejo potrebam kup
cev metliškega in sosednjega hrvaškega območja.

V blagovnici je zaposlenih osem delavcev in dva učenca in po 
prometu sodeč lahko sklepamo, da so prizadeven kolektiv, ki si kljub 
tesnim prostorom in problemu skladišča prizadeva, kupcem dati vse 
tisto, kar od njega pričakujejo.

V poslovalnici »Oprema« smo srečali predsednika mladinskega aktiva 
Branka Gašperiča

Če notri ni prostora, bomo pa postavili »robo« ven, so sklenili v met
liški prodajalni Železnina, ki bo morala, če se ne bodo našla sredstva 
za njeno preureditev, zapreti svoja vrata. Tako Metličani, pa tudi sa
ma TOZD si tega ne želijo.

Izredno lep in domiseln detajl iz ptujske blagovnice. Tudi to je za
misel Investinih arhitektov
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Z OBČNIH ZBOROV OSNOVNIH SINDIKALNIH ORGANIZACIJ TOZD HRANA:

Uspešen zbor v nedeljo
Občni zbor sindikalne organi

zacije TOZD Efrana smo imeli 
dne 11. 3. 1973. Udeležba je bila 
številna. Žal pa se na naše vabilo 
občnega zbora ni udeležil nihče 
od mestnega odbora sindikata de
lavcev storitvenih dejavnosti.

Iz poročila:
Izvršni odbor OOS je imel sku

paj 16 sej. Na njih je razpravljal 
o problemih v delovni organiza
ciji in problemih članov kolekti
va, ki so se pojavili v tem času. 
Že na 1. seji je IO razpravljal 
o rekreaciji članov in sprejel 
sklep, da predlaga DS nakup pri
kolice, kar je DS odobril. Pokaza
lo se je, da bi potrebovali vsaj še 
dve prikolici. Tudi ta predlog je 
DS sprejel in kupili smo še dve 
prikolici v letu 1972. Tako* je v 
naših prikolicah letovalo lansko 
leto 22 članov kolektiva z druži
nami. V letu 1971 smo plačali tudi 
12 članom polovico stroškov leto
vanja v Kaštel Starem pri Splitu. 
Mestni sindikalni svet je dal leta 
1971 9 članom regres za preven
tivno zdravljenje, leta 1972 pa 10 
članom.

Izvršni odbor OOS je razprav
ljal o stanovanjskih problemih in 
skupaj z DS reševal prošnje za 
posojila za stanovanjsko gradnjo.

Na zadnjem občnem zbru je bil 
sprejet sklep o prodaji zemljišča 
v Iškem Vintgarju, vendar do 
tega ni prišlo, ker so se predpisi 
o prodaji zemljišč bistveno spre
menili. Zemljišče smo dali ponov
no izmeriti in postavili mejnike, 
postavili smo nekaj stebrov za 
ograjo, nasadili vrtnice in breze. 
Več članov kolektiva vestno sode
luje pri urejanju tega zemljišča.

V zadnjih dveh letih je bilo 
tudi več strokovnih ekskurzij. 
Organizirane so bile skupaj z 
upravo in to: 4-dnevna ekskurzi
ja na Češkoslovaško, 2-dnevna v 
Beograd in naj Madžarsko, eno
dnevne pa v Avstrijo, Italijo, Za
greb in Ptuj. Za te ekskurzije so 
stroške nosili delno sami udele
ženci, del uprava in del sindikal
na organizacija.

V letu 1971 smo našim deset, 
petnajst in dvajsetletnikom pode
lili diplome, v letu 1972 pa smo 
jih obdarili s knjigami. Upoko
jence smo v letu 1971 povabili za 
novo leto v dom JLA, vendar se 
nekateri niso mogli udeležiti za
radi bolezni in oddaljenosti. Zato 
smo v letu 1972 vse upokojence 
obiskali na domu in jih obdarili. 
Bili so vsi zelo zadovoljni in ve
seli, ko po tolikih letih nismo po
zabili nanje.

Dan žena praznujemo vsako 
leto skromno. Vsako ženo obdari
mo s skromnim darilom, ker v 
naših pogojih dela ni mogoče iz
vesti drugače.

Predsednica IO je povedala še 
nekaj predlogov za nadaljnje de
lo. Novi IO naj sodeluje pri spre
jemanju samoupravnega sporazu
ma, sodeluje v organih upravlja
nja, sodeluje pri reševanju sta
novanjskih problemov itd.

Zatem je blagajničarka prebra
la finančno poročilo, svoje poroči
lo Pa je podal tudi nadzorni od
bor.

Razprava:
Z razpravo je začel vodja ko

merciale tovariš Starič. Poročal je 
o poslovanju v letu 1972. Opozoril 
je predvsem na visoke stroške, 
katere bi bilo nujno zmanjšati.

Posebej bi morali paziti tudi pri 
izdaji blaga na dobavnice, ker se 
pri 90 dni starih terjatvah odbije 
12,5 o/o zneska fakture.

... alkoholizem ...
Tovariš Stane Zajelšnik, poslo

vodja SP Vrhovci, je govoril o 
alkoholizmu, ki se pojavlja med 
delovnimi ljudmi. Vinjen delavec 
ne more v redu opravljati dela, 
posebno pa ne v trgovini. Z nje
govim površnim delom je prizadet 
ves kolektiv, če pride do pri
manjkljaja. Takim delavcem bi 
morali vsi pomagati, da jih odvr
nemo od alkoholizma. Tu bi mo
rala posredovati tudi sindikalna 
organizacija. Sodelavci bi morali 
take člane kolektiva prijaviti. 
Podpreti moramo predlog, da bi
feji in drugi gostinski lokali ne bi 
točili alkohola pred delovnim ča
som, to je vsaj pred 7. uro zjutraj.

Tudi tovariš Zajelšnik je raz
pravljal o visokih stroških elek
trike, telefonov, drobnega inven
tarja, pisarniškega materiala in 
kurjave. Pri vseh teh bi se dalo 
prihraniti tudi večjo vsoto. Zato 
ni potrebno nobeno posebno zna
nje, pač pa mnogo dobre volje in 
prizadevanja vsega kolektiva.

... nedeljsko delo ...
Tovarišica Janežičeva je raz

pravljala o dežurnem delu ob ne
deljah. Za naš kolektiv je to do
datni problem, ker so pri nas za
poslene večinoma ženske. Te pa 
komaj čakajo na nedeljo, da se 
vsaj ta dan v tednu posvetijo 
družini. Tudi pri plačilu dežur
stva bi bili prikrajšani, saj ne
deljski promet ni tako velik, da 
bi kril vse stroške. Vsaka domača 
gospodinja se lahko oskrbi z živili 
za več dni skupaj, ne pa samo za 
nedeljo. Turistom, ki prihajajo k 
nam, pa so namenjeni gostinski 
lokali — hoteli, moteli, restavra
cije. Naša sindikalna organizacija 
bo odločno nasprotovala nedelj
skemu delu v trgovinah. Vsi pri
sotni so se soglasno strinjali s tem 
predlogom.

... stanovanjska vprašanja ...
Tovarišica Marjanca Vrhovec je 

govorila o stanovanjski proble
matiki. Po anketi, ki je bila izve
dena v letu 1972, potrebuje 46 
članov kolektiva nova stanovanja, 
5 članov bi rado stanovanje po
večalo, 5 članov pa izboljšalo sta
novanjske prostore. Od tega si 
želi v letu 1973 23 članov rešiti 
stanovanjski problem, v letu 1974 
16 članov, v letu 1976 pa 5 članov 
kolektiva.

V zadnjih dveh letih je bilo na 
razpolago 539.000 din sredstev za 
stanovanjska posojila. Razdeljena 
so bila po kriterijih, ki jih je 
sprejela naša komisija v okviru 
poslovnika Mercator. Posojilo je 
prejelo 25 članov kolektiva. Letos 
bo sredstev predvidoma 300.000 
din, prošenj pa je že do sedaj za 
550.000 din. Tovarišica Vrhovčeva 
je predlagala, da bi sindikalna 
organizacija in DS izvolila komi
sijo, ki bi temeljito proučila, kdo 
je bolj upravičen do posojila. 
Mlajšim delavcem pa je predla
gala, da se že sedaj odločijo za 
stanovanjsko varčevanje in ne 
takrat, ko bi stanovanje že potre
bovali.

Tovarišica Vrhovčeva je še 
predlagala, da se kriteriji, po ka
terih se delijo stanovanjska po

sojila, ponovno pregledajo in do
polnijo, če je potrebno.

... dopusti...
Tovarišica Magda Kovač, pro

dajalka iz SP Vrhnike, je raz
pravljala o prikolicah, ki jih lah
ko koristijo naši člani. Predlagala 
je, da si člani že sedaj planirajo 
letni dopust, da ne bo potem ne
potrebnih nesporazumov. V času 
letnih počitnic naj bi imeli pri 
koriščenju prikolic prednost star
ši šoloobveznih otrok.

... gospodarjenje ...
JV razpravi je sodeloval tudi di

rektor, tovariš Adolf Šmid, ki se 
je udeležil občnega zbora, čeprav 
je v bolniškem staležu. Pozdravil 
je vse navzoče in pohvalil udelež
bo, ki je bila številna. To je do
kaz, da se zanimamo za probleme, 
ki jih prinaša stabilizacija. Podal 
je smernice za gospodarjenje, ki 
so: povečati družbeni proizvod, 
omejiti osebno, investicijsko in 
družbeno potrošnjo, povečati 
osebne dohodke samo v skladu s 
produktivnostjo itd. Da bomo vse 
to dosegli, moramo učinkovito 
nadzorovati poslovanje, povečati 
obratna sredstva. Naš kolektiv 
mora vsako leto do leta 1976 
ustvariti 132 milj.

Pretekla leta smo veliko in
vestirali v nove prodajalne in v 
adaptacijo starih. V načrtu ima
mo sedaj šest adaptacij, trenutno 
pa je v adaptaciji poslovalnica 
Poljanska cesta 20.

... zaloge ...
Pomembno je tudi obračanje 

zalog. Zaloge ne smejo biti pre
velike, asortiment blaga pa mora 
biti čimbolj pester.

... in še enkrat: nedeljsko 
delo — ne!...

Tovariš direktor je še predla
gal, da se da na mestni svet pred
log, da je naš kolektiv soglasno 
ugotovil, da je nedeljsko delo ne
potrebno, še v soboto naj se skraj
ša vsaj do 17. ure. Predlog je bil 
sprejet z odobravanjem vseh pri
sotnih. Nedeljsko delo je mnogo
krat tudi vzrok za razdore v dru
žinah, družina pa mora biti naša 
prva skrb, saj je temelj naše 
družbe. Marsikdo si bo zaradi 
nedeljskega dela poiskal delo v 
drugi stroki.

Tovariš Starič je govoril še o 
maržah, ki so piri nekaterih živi
lih tako minimalne, da ne krijejo 
niti osebnih dohodkov. Zato je 
potrebno pospešiti prodajo takega 
blaga, ki ima večjo maržo, da bi 
ustvarili večji dohodek, 13% mar
že krije komaj vse stroške.

... novo vodstvo ...
Potem, ko je delovni predsed

nik tovariš Cimerman predlagal 
razrešnico staremu IO in nadzor
nemu odboru, je kandidacijska 
komisija predlagala naslednje 
člane sindikata za IO OOS TOZD 
Hrana:

Matija Cimerman — poslovodja 
v bifeju Tržaška 37 b,

Jožica Janežič — poslovodja v 
SP Grosuplje,

Magda Kovač — prodajalka v 
SP Vrhnika,

Anton Koželj — šofer kombija,
Štefka Levstik — poslovodja v 

prodajalni Tržaška 46,
Marjanca Nartnik — blagajni

čarka v SP Tržaška 37 b,

Betka Pajk — namestnik poslo
vodje Eypprova 19,

Jožica Tekavec — namestnik 
poslovodje Levstikov trg 7,

Marjanca Vrhovec — likvidator 
faktur na ^upravi,

Vinko Zajc — prodajalec v SP 
Kožna dolina,

Kristina Zorko — blagajničarka 
na upravi.

Za nadzorni odbor so bili pred
lagani:

Helena Kušar — prodajalka v 
poslovalnici Puharjeva 3,

Rozi Svetič —1 knjigovodja za 
obračun OD na upravi,

Stane Zajelšnik — poslovodja 
SP Vrhovci.

Za skupni svet sindikalne orga
nizacije Mercator je kandidacij
ska komisija predlagala bodočega 
predsednika IO, ki ga bodo člani 
IO izvolili na svoji prvi seji.

Z dviganjem rok so bili vsi 
predlogi enoglasno sprejeti.

Blagajna vzajemne pomoči
Po končanem občnem zboru 

OOS TOZD Hrana smo imeli še 
občni zbor blagajne vzajemne po
moči.

Odbor blagajne vzajemne po
moči se je trudil, da bi poslova
nje potekalo po poslovniku ter po 
vseh možnostih, ki so obstajale, da 
se je nudila finančna pomoč vsa
kemu članu, ki je prosil za p>oso- 
jilo. V obdobju dveh let sicer ni 
bilo večjih težav v poslovanju, 
vendar pa zaradi številnih pro
šenj nismo mogli prosilcem dati 
vedno posojil v celoti. Posojilo je 
pri BVP koristilo povprečno na 
mesec 45 članov. V dveh letih pa 
je koristilo posojilo skupaj 109 
članov v znesku 299.000 N din. 
Najeta posojila so člani redno 
vračali.

Trenutno ima blagajna vzajem
ne pomoči 191 članov od 209 za- 
polenih pri naši TOZD. Mesečno 
plačujemo člani p>o 10 din člana
rine, lahko pa tudi več.

Odbor BVP je na svoji seji po
novno pregledal pravilnik in pred
lagal nekaj sprememb. Občni zbor 
jih je potrdil. Pravilnik bo po
novno razmnožen in razdeljen 
med vse člane kolektiva, tudi med 
tiste, ki še niso člani BVP, da se 
spoznajo z njim in pristopijo med 
člane, ker s tem pomagajo sebi 
in drugim.

Na prvi seji novega IO OOS 
TOZD Hrana je bila izvoljena za 
predsednika ponovno tovarišica 
Janežičeva, za tajnika tovarišica 
Marjanca Vrhovec, za blagajni
čarko pa tovarišica Kristina Zor
ko. Za skupni sindikalni svet 
Mercatorja sta bila izvoljena Jo
žica Janežič in Vinko Zajc. Izvo
ljeni so bili tudi trije člani za ko
misijo za dodeljevanje stanovanj
skih posojil.

Kristina Zorko

Kdo izmed vaju je zvonil?
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Z OBČNIH ZBOROV OSNOVNIH ORGANIZACIJ SINDIKATA TOZD METLIKA:
.j

Razprava o življenjskih 
vprašanjih kolektiva

Kolektiv TOZD Metlika je imel 
dne 27. 2. 1973 v večernih urah 
svoj redni letni občni zbor v na 
novo preurejeni in željno priča
kovani sejni dvorani, v kletnem 
prostoru upravne stavbe. Udele
žilo se ga je 58 članov od 82 za
poslenih skupaj z učenci v 14 
prodajalkah.

Iz predsednikovega poročila
Poročilo predsednika naše OOS, 

tovariša Antona Ambrožiča, je 
bilo izčrpno, saj je zajelo celotno 
poslovanje za obdobje od pretek
lega občnega zbora. Seznanil nas 
je z uspehom enote — finančnim 
rezultatom, osebnimi dohodki, 
izplačano vrednostjo točke po po
slovalnicah, posebej za poslova- 
vodje in prodajalce. Glede re
kreacije je dejal, da letni dopust 
v pravem smislu besede koristi 
le malo delavcev. Vzrokov za to 
je veliko. Upa, da so ti, le prehod
nega značaja. V zvezi s tem je 
opozoril na veliko število izostan
kov v letu 1972 zaradi bolezni, 
porodniških dopustov in skrajša
nega delovnega časa. Ti izostanki 
so bili tako veliki, da so znašali 
dnevno 3,6 zaposlenih.

Sredstva, namenjena za stano
vanjsko izgradnjo, nismo vlagali 
v nakup in izgradnjo družbenih 
stanovanj, temveč smo dodelje
vali posameznikom posojila, ker 
smo pač sodili, da tako najhitreje 
rešujemo število problemov zapo
slenih.

Izobraževanje je še vedno na 
mrtvi točki. Vzrok za to je pred
vsem v deljenem delovnem času 
in oddaljenosti centra za izredno 
izobraževanje od mesta Metlike. 
Nujno bi moralo imeti več zapo
slenih poslovodsko šolo.

Deljnega delovnega časa in ne
deljskega dela ni hotel posebej 
obravnavati, ker je bil prepričan, 
da bo razprava po poročilu do
volj pestra in bo zajela tudi ta 
problem.

Razprava:
Sledila je razprava, v katero se 

je prvi vključil tovariš Alojz 
Skoliber. Spregovoril je o liku in 
položaju trgovskega delavca v 
današnjem času, o njegovi dol
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žnosti in odgovornosti. Odlike po
štenega trgovskega delavca mo
ramo vsi spoštovati, ne glede na 
delovno mesto, ker le tako bomo 
lahko z združenimi močmi ures
ničili načela iz Titovega Pisma.

O problemu nedeljskega dela 
v poslovalnicah Samopostrežbi in 
Bifeju je že razpravljal delavski 
svet. Izračun je pokazal še kar 
zadovoljiv rezultat, tako da velja 
tak delovni čas nadaljevati, ven
dar se nezadovoljstvo med trgov
skimi delavci iz dneva v dan po
večuje. Nujno bi bilo, da bi re
publiški odbor sindikata sprejel 
o tem enotna načela. Zgodil se je 
primer, da je zaposlena v bifeju 
ostala brez otroškega dodatka 
ravno zaradi izplačanih nadur ob 
teh dnevih in je zategadelj oško
dovana.

V zvezi z osebnimi dohodki, 
kjer je vedno toliko problemov, 
so navzoči izrazili željo, da bi bi
lo nujno, da bi imel Mercator 
enoten pravilnik o obračunavanju 
osebnih dohodkov.

V nadaljnji razpravi je tovariš 
Franc Kobe, direktor TOZD pou
daril, da smo v preteklem letu 
gospodarili v skladu z resolucijo, 
saj so osebni dohodki in skupna 
poraba rasli počasneje od sred
stev za sklade. Delitveno razmer
je je bilo 62%> za osebne dohod
ke, 38 % pa za sklade.

Stabilizacijski ukrepi so dosegli 
tudi nas in tako so naše investici
je (pri tem je tovariš direktor mi
slil predvsem na prodajalno Že
leznino), zopet zamrle. Dejstvo je, 
da ta prodajalna v tem obsegu ne 
bo mogla več biti dolgo konku
renčna, ker imamo v Metliki kar 
tri zunanje tovrstne trgovine: No
vo tehno iz Novega mesta, Metalko 
in sedaj še Jugotehniko iz Ljub
ljane. Medobčinska inšpekcijska 
služba pa je v določbi navedla, da 
se mora prodajalna Železnina 
adaptirati, sicer jo bo potrebno 
zapreti.

Glede nedeljskega dela je do
dal, naj zadevo poizkusi rešiti 
sindikalna organizacija, ki se naj 
poveže z občinskim sindikalnim 
svetom. Prepričan je, da bomo na
šli pri njih razumevanje, ki ga bo 
podprl tudi sam.

Časopis Mercator prebere le 
malo število ljudi. Želel bi, da se 
o uspehih in problemih drugih 
TOZD seznanijo vsi, ker se bomo 
s tem izobraževali, marsikaj ko
ristnega pridobili in tako upora
bili v praksi na svojem delovnem 
mestu.

Gost občinskega sindikalnega 
sveta nas je seznanil o izvajanju
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delavske kontrole, kjer je pred
vsem pomembno varčevanje na 
vseh področjih. Ocenil je tudi na
šo stanovanjsko politiko.

Izvoljen je bil nov izvršni in 
nadzorni odbor. V sestavu je pre
cej mladih in predsednik zbora, 
tovariš Skoliber, je zaželel nove
mu vodstvu obilo uspehov ob 
uresničevanju programa dela.

Drugi del občnega zbora je bil 
posvečen jubilantom, 10-letnikom 
pri podjetju. Predsednik zbora se 
jim je zahvalil za njihovo požrt
vovalno delo, jim izročil skrom
na darila in hkrati zaželel, da bi 
bilo med nami v bodoče še več 
10 in 20-letnikov.

Nova osnovna 
organizacija sindikata

Desetletniki pri TOZD Metlika (od leve proti desni) Janez Videtič. 
Kristina Lukič, Ivan Slobodnik. Marija Kočevar in Martin Pezdirc

Sredi marca so imeli svoj občni 
zbor tudi člani sindikata litijske
ga področja TOZD Detail. Občne
mu zboru so prisostvovali pred
sednik občinskega sindikalnega 
sveta Litija, s strani vodstva in 
družbenopolitičnih organizacij 
podjetja pa tovariši Edo Božič, 
Drago Arhar, Marjan Pogačnik in 
Ivanka Vrhovčak.

Ne bi mogli reči, da je bilo na 
občnem zboru živahno, da so tr
govski delavci iz litijskega pod
ročja zavzeto razpravljali o svojih 
razmerah. Toda, ne glede na to, 
je zbor potekal tako, da obeta po
slej živahnejše delovanje in udej
stvovanje tega kolektiva.

Namesto prvotno zamišljene or
ganizacije sindikata, ki bi naj de
lovala kot pododbor, smo se na 
občnem zboru v Litiji dogovorili, 
da bi bilo veliko boljše, če usta
novimo osnovno sindikalno orga
nizacijo, ki bo tudi s tako orga
nizacijsko podlago imela možnost 
bolj vsestransko in učinkovito de
lovati v kolektivu. Poudarili smo 
pomembnost zavzetega delovanja 
sindikata v kolektivu, ki mora ve
liko bolj kot doslej biti seznanjen 
s celotnim poslovnim, samouprav
nim in političnim življenjem svo
je TOZD in celotnega podjetja, ki 
pa mora hkrati imeti vse možno
sti neposredno, prek delegatske
ga sistema polno delovati na vseh 
področjih in uveljaviti ter potrditi 
svoj samoupravni status.

V zvezi s tem smo na občnem 
zboru govorili o ustanovitvi samo
stojne TOZD Litija. Dejali smo, 
da je to ustavna pravica delavcev 
litijskega dela Mercatorja, kako 
se bodo organizirali. Toda, za ta
ko odločitev jim morajo ustrezne 
službe in politične organizacije 
pripraviti gradivo, podatke, raz
lage, da se bodo lahko zavestno 
odločili za svojo bodočo organizi
ranost. Bilo bi neodgovorno eks
perimentirati s kolektivom in 
»na vrat na nos« sklicati nov zbor 
delavcev in jih na pol pripravlje
ne pozvati na glasovanje. Vsakdo 
mora razumeti, je bilo poudarjeno 
na občnem zboru, vso globoko 
vsebino ustavnih dopolnil in smi
sel pravic in dolžnosti delavca or
ganiziranega v TOZD. Zato smo 
sodili, da bo potrebno več pogo
vorov, več sestankov, ter seveda 
dovolj podatkov in politično zrele 
razlage, preden se bo litijski ko
lektiv zbral na svojem zboru in 
odločil svoj nadaljnji poslovni in 
samoupravni status v okviru Mer
catorjeve samoupravne organizi
ranosti.

Na zboru je direktor Drago 
Arhar tudi obvestil kolektiv o re
zultatih zaključnega računa.

Izvolili so tudi novo vodstvo 
svoje osnovne sindikalne organi
zacije: Darinko Lovše, Milana 
Savška, Ano Fonebšek, Alojza 
Sienreicha in Rozalijo Bevc.

Čestitamo za izvolitev in želimo 
mnogo uspehov tej naši novi »naj- 
mlajši« osnovni organizaciji sin
dikata.

V.

hahahahaa
Tovariš doktor, ali smem z mo

jo hčerko, ki je stara petnajst let, 
že govoriti o intimnih stvareh?

— Razumljivo, marsikaj se bo
ste lahko naučili.

Miličnik: Ali niste opazili zna
lca STOP.

Voznik: Znak že, toda vas ne.

Novinar: Čemu pripisujete, da 
ste doživeli tako visoko starost?

Stoletnik: Mojemu rojstvu leta 
1873.

Mirin mož je dobil telegram iz 
Beograda z naslednjo vsebino: 

Dobil si sina, pozdrav Jelka. 
Mira ogorčeno: Kdaj si bil v 

Beogradu?
— Neumno vprašanje, pred de

vetimi meseci.

Škot je postal plešast. Od tedaj 
naprej mu je postala glavna skrb, 
kako bi najdražje prodal glavnik 
in najceneje kupil krpo za brisa
nje prahu ...

Neznanec gre mimo nekega 
vrta pa zagleda, kako na drevo 
pleza krava.

— Nekaj podobnega še nikoli 
nisem videl, reče lastniku vrta, ki 
mu je prišel nasproti.

— Tudi jaz ne, mu odgovori 
kmet, ponavadi je vedno imela le
stev . . .
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Ena izmed študij za interier, iz Investinega projektivnega biroja

Za
obiskovalce 
gledališč: 
Program 
v mali 
Drami

Medtem ko Peter Lotschak pri
pravlja drzno eksperimentalno 
uprizoritev Charlesa Lombarda 
IZGUBLJENIH KORAKOV, teče
jo predstave poetične igre našega 
tržaškega rojaka Josipa Tavčarja 
LUNA V MEGLI v režiji Jožeta 
Babiča. Avtor se zaskrbljeno skla
nja nad duhovno praznoto sodob
ne potrošniške družbe, nad sko- 
mercializiranim, pridobitniškim, 
seksualno neuravnoteženim, živč
no razrvanim, histeričnim svetom. 
Prek simboliziranih oseb na raz
ličnih družbenih položajih, prek 
Uradnika, Tajnice, Direktorja, Sli
karja, Deklet, Mladeniča, Gospo
da nam kaže na nujnost iskanja 
drugačnega, bolj človeškega sveta, 
kjer so možni bolj pristni kon
takti med ljudmi, kjer obstaja 
polno, zbrano, umirjeno življenje. 
Ljudje se zatekajo v svoje vizije, 
v sanje, ki pa so lahko le izkriv
ljen odraz resničnih razmer. Tav
čar nas opozarja, da je reševati se 
v sanje premalo; da je treba spre
meniti človeško miselnost, treba 
je spremeniti svet. Danilo Benedi
čič, Iva Zupančičeva, Dare Valič, 
Meta Vraničeva so poleg Bajca, 
Vipotnikove, Rohačka in Nahtiga
la veliki sanjači LUNE V MEGLI. 
Scena je delo Mirka Lipužiča.

Protagonisti NAIVNIH LA
STOVK Rolanda Dubillarda Jurij 
Souček, Duša Počkajeva, Dare 
Valič, Meta Vraničeva in Nadja 
Strajnarjeva bodo praznovali tihi 
jubilej: bliža se 50. ponovitev. Ob
čutljiva predstava v živem pogo
vornem jeziku je prisrčno-trpki 
prerez skozi naš življenjski vsak
dan; skozi medsebojno odtujenost 
ljudi, ki živijo drug ob drugem in 
vendar drug mimo drugega, kot 
nezavedne žuželke. Imeniten hu
mor prepleta mozaično celoto v 
režiji Jurija Součka. Scena je de
lo Borisa Jesiha, pesem Milana 
Jesiha na glasbo Jureta Robežni
ka poje Elda Viler.

Tudi ptiči so se navadili na samopostrežbo.

Ptujski 
pustni 
karneval 
je tudi letos 
lepo uspel

2e tradicionalno kurentovanje 
v Ptuju je letos obiskalo po neka
terih ocenah preko 40.000 obisko
valcev, prav gotovo pa jih je bilo 
več kot pretekla leta. Etnografske 
skupine so kot vsako leto zanima
le številne obiskovalce od blizu in 
daleč in so že v dopoldanskem ča
su imele nastope na Titovem trgu 
v Ptuju. V popoldanskem času Pa 
je krenil sprevod po ptujskih uli
cah. Najprej so šle etnografske 
skupine, posamezni pustni liki, 
nato pa so ptujska podjetja sati
rično in v nekaterih primerih celo 
resno kritično pokazala na neka
tere pojave v današnjem času, od 
pomanjkanja mesa tudi na tem 
kmetijskem področju, do stano- 
vanjske izgradnje stanovanj za 
delavce. V sprevodu je sodelovalo 
tudi vozilo z oznako »M« Merca
tor, ki je prikazovalo delo komisi
je za ugotavljanje premoženja 
oziroma izvora premoženja posa
meznih kategorij občanov — di
rektorjev, odvetnikov, obrtnikov, 
gostilničarjev in drugih, ki imajo 
malo večje »malhe« in nazadnje 
delavca, ki s svojim skromnim 
zavojčkom čaka na vrsto, da po
kaže komisiji svoje premoženje. 
Za izvirno prikazan problem smo 
dobili 5. nagrado med velikim 
številom nastopajočih skupin.

Tako prireditev si vsako leto v 
Ptuju ogleda zelo veliko število 
občanov in prav gotovo je ves 
trud delavcev, ki pripravljajo po
samezne skupine, bogato popla
čan, predvsem, ko vidijo zado
voljne obraze velike množice.

zf

Mojca Vogelnik Skupina kurentov pred blagovnico Panonija
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Rezervirano 
za ljubitelje planin

V eni od lanskih številk našega glasila smo 
poročali o ustanovitvi planinske sekcije v TOZD 
PU. Danes izpolnjujemo dano obljubo, da bomo 
spomladi objavili plan izletov, ki jih namerava 
izvesti odbor sekcije.

Za nami je že prvi letošnji izlet. Petindvajse
tega marca smo priredili dvodnevni izlet na Na

nos, ki je vsem udeležencem nudil prijetno do
živetje in tudi nekaj rekreacije.

V prihodnjih mesecih se nameravamo povz
peti na naslednje gore, obenem pa objavljamo 
tudi že približne datume:

21. aprila na Komno (1525 m nadmorske 
višine),

19. maja na Kriško goro (1582m nadmorske 
višine),

16. junija na Storžič (2132 m nadmorske 
višine),

14. julija na Triglav (2863 m nadmorske višine).
V primeru eventualnih sprememb vremena so 

možne prestavitve omenjenih datumov.
Ljubitelji planinarjenja se lajhko udeležijo 

sestanka naše sekcije vsako drugo sredo v me
secu ob 18. uri na Aškerčevi 3. Tisti, ki pa niste 
iz Ljubljane, pa dobite vse podrobnejše informa
cije pri tovarišici Mileni Grum na telefonski šte
vilki 21 815, Ljubljana, Aškerčeva 3.

Na naše izlete ste vabljeni vsi planinci iz vseh 
TOZD.

Mercator

hahahahaa

Pravite, da ne morete priti? Se
veda ni nič hudega. Obiskali me 
boste pač kdaj drugič.

Pred tremi dnevi vama je golaž 
teknil, včeraj in predvčerajšnjim 
tudi; kaj pa je naenkrat z vama 
danes?

PRAKTIČNO — HITRO -- 
POCENI

Kupite si dve krpi — čimbolj 
živobarvni — za brisanje posode. 
Eno uporabljajte za brisanje po
sode, iz druge pa si sami naredite 
— predpasnik.

Zarobite gornja dva vogala, kot 
kaže slika, prišijte trakove pri
legajoče se barve in predpasnik 
je gotov.
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Ha, ha, ha, ha, ha, ha, ha, ha

— Hvala lepa, tovariš doktor, tablete, ki ste jih predpisali mojemu 
možu, čudovito pomagajo!

Brez besed

— Dragi, pravi vsa navdušena 
soproga možu, pred izložbo z dra
gocenim klobukom, — tega ali 
nobenega!

— Se strinjam, nobenega, pravi 
on.

Prijateljici se pogovarjata o 
blagu, pa pravi Milena:

Ali že veš, da te blago s po
končnimi črtami naredi debelo?

Tatjana: Iz principa nikoli ne 
jem takega blaga.

Mali Miha gleda z mamico sta
re fotografije.

— Kdo je ta vitki mož z valo
vitimi lasmi, mamica?

— Toda Mihec, to je vendar 
tvoj očka!

— Tako? In kdo je potem de
beli in plešasti gospod, ki stanuje 
pri nas?

— Pst, tovariš doktor! Namesto 
dvajset tablet dnevno mi rajši 
predpišite prav toliko grogov!

Au, očka, tvoja žena me spet ne 
razume!

— Sedaj, ko sem zadel na loteriji, 
tovariš direktor, si lahko privo
ščim, in vam povem, kaj ste za 
mene!

— Ali vaša žena sploh ve, da vi 
ogovarjate tuje ženske?

— 2al mi je, toda kosti za juho so ravnokar pošle!
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O v/ogi in problemih nogometne 
organizacije po pismu IB ZKJ

nizacij usmerijo tako, da bo 
vzgajana in vzgojena taikšna ge
neracij ai, ki bo v vsakem trenutku 
in ob vsaki priložnosti sposobna 
dati svoj popoln delež k vsesploš
ni obrambi naše domovine.

Druga nič manj važna naloga 
naših organizacij je, da oblikujejo 
mladega človeka v dobrega socia
lističnega državljana, da bo dober 
dijak, študent, delavec in strokov
njak, ki bo s svojim konstruktiv
nim delom v šoli, na univerzi, na 
svojem delovnem mestu v gospo
darstvu ali kje drugje dal svoj 
prispevek k večjemu in hitrejše
mu razvoju naše socialistične sa
moupravne družbe. Pri teh nalo
gah pa ne smemo pozabiti tudi 
na oblikovanje zavesti o potrebi 
stalnega učvrščanja bratstva in 
enotnosti, pri čemer imajo teles- 
no-vzgojne organizacije posebno 
velik pomen, saj preko tekmovanj 
prihajajo v stik z mladimi ljudmi 
iz vseh bratskih republik

Nogomet je najbolj množična 
športna zvrst, ki združuje največ 
mladine in nogometni klubi imajo 
jasno opredeljene naloge in dolž
nosti. Zaradi tega se je celotna 
nogometna organizacija s svojimi 
klubi od amaterskih do profesio
nalnih maksimalno angažirala pri 
iskanju napak in deformacij v 
svojem delu ter sprejela akcij
ske programe, ki imajo domala 
vsi isti imenovalec. Namreč, druž
bena klima in politična situacija 
je po pismu tovariša Tita in IB

Pred eno naših litijskih trgovin

Pismo^ predisednika Zveze ko
munistov Jugoslavije tovariša Ti
ta in Izvršnega biroja ZKJ, kakor 
tudi resolucija III. konference 
ZKJ obvezuje vse športne orga
nizacije, pa tudi nogometne, za 
dosledno izvajanje zelo odgovor
nih in neodložljivih nalog. Ni 
slučajno, da o teh problemih raz
pravljamo prav po III. konferenci 
ZKJ, saj je le-ta razpravljala 
prav o usmerjenosti mlade gene
racije in odgovornosti ZKJ za 
njeno socialistično usmeritev in 
aktivno sodelovanje v razvoju 
samoupravne socialistične družbe. 
Gleda na to temo, ki obravnava 
kompleksen problem dela, življe
nja in vzgoje mladih ljudi, je tudi 
povsem jasno in decidirano odre
dila mesto, vlogo in nalogo šport
nih orgainzacij kot najbolj pokli
canih in odgovornih, kjer se sha
jajo in zbirajo pretežno mladi 
ljudje. O teh nalogah je zelo jas
no govoril tudi sekretar IB ZKJ 
Stane Dolanc, ko je odgovarjal na 
vprašanja novinarjev »Sportskih 
novosti«.

Vzgoja mladega človeka 
Menimo, da ni nobenih dvomov 

o tem, kakšno važno vlogo imajo 
športne organizacije pri vzgoji 
mladega človeka v fizičnem, druž
benem in vzgojnem smislu. Zave
dati se moramo, da je osnovna in 
primarna naloga športnih delav
cev v tem, da svoje delovanje v 
organizacijah in delovanje orga-

ZKJ prispevala k lažjemu in hi
trejšemu reševanju nekaterih pro
blemov, M tarejo telesno-vzgojno 
dejavnost, nogomet posebej. To 
predvsem zaradi tega, ker le-ta 
združuje deklarirane amaterje, 
neamaterje in profesionalce v eni 
organizaciji in je bilo tu tudi naj
več nepravilnosti.

Premajhen vpliv družbeno
političnih organizacij

V razpravi smo ugotovili, da je 
bil vpliv družbenopolitičnih orga
nizacij na delo kluba odločno pre
majhen, posebno še Zveze komu
nistov in Zveze mladine. V zvezi 
s to ugotovitvijo je sklenjeno, da 
Se morajo v vseh klubih ustano
viti aktivi ZK in mladine, v ka
terih bodo vključeni člani ZK iz 
vrst igralcev, klubskih odbornikov 
in strokovnih delavcev. Doseči 
moramo, da v prihodnjem obdob
ju reorganiziramo uprave klubov 
z vključitvijo večjega števila mla
dine in članov ZK, kateri bi bili 
neposredno odgovorni pred svoji
mi političnimi organizacijami za 
pravilno delo v klubih in pravil
no socialistično usmeritev mladi
ne, ki deluje v klubih. Posebno 
moramo paziti, da v klubih ni 
prostora za ljudi, ki so obreme
njeni s slabostmi vseh vrst od 
liderstva in klubaštva, ali pa so 
se kakorkoli drugače »afirmirali« 
v negativnem smislu.

Mnenje NK Mercator
Tudi nogometni klub »Merca

tor« ni ostal ob strani pri tej 
akciji za ureditev razmer v nogo
metnem športu. Preko svojih od
bornikov se je aktivno udeležil 
razprave in nasprotovanju okoli 
ustanovitve nove profesionalne 
IB lige in formiranju osnov za 
samoupravni sporazum glede do
hodkov igralcev v klubu. O vseh 
ugotovljenih nepravilnostih in po
manjkljivostih v delu klubske 
uprave ter kadrovskih zadevah 
ne bi razpravljali na tem mestu, 
ker bo o tem govora na predsto- 
ječi skupščini kluba, ki bo morala 
dati vsestransko oceno o delu klu
ba v preteklem dveletnem man
datnem obdobju.

Glede ustanovitve nove I B lige, 
ki naj bi imela profesionalni sta
tus, je bilo naše stališče jasno že 
davno poprej. Prepričani smo, da 
je naše stališče pravilno, saj je 
sprejetje takšnega sklepa o uved
bi novega tekmovalnega razreda 
neživljenjsko in v nasprotju z 
deklarirano politiko in smislom 
boja za stabilizacijo. Naše katego
rično nasprotovanje izhaja tudi iz 
obstoječih argumentov, da je že 
sedanja I. liga deficitirana in so 
klubi deležni nemajhne pomoči 
družbe in gospodarskih organiza
cij. Formiranje novega tekmoval
nega razreda pa bo nova obreme
nitev za družbo in gospodarstvo, 
ki se že samo bori z nemajhnimi 
težavami. Iz zahodnega dela lige, 
v kateri dokaj uspešno tekmuje 
tudi naš klub, se bo v novousta
novljeno ligo avtomatično uvrsti
lo pet klubov (možnosti imajo: 
Zagreb, Maribor, Rijeka, Karlo- 
vac, Orijent, Mura, Varteks in še 
kdo), kar bo vsak klub stalo pri
bližno 500,000.000 S din. Uprava 
NK »Mercator« resno dvomi, da 
bi v Sloveniji lahko kateri klub 
zmogel stroške tega tekmovanja 
in je zaradi tega od vsega začetka

podpiral republiško nogometno 
organizacijo, da do takšnega tek
movanja ne pride. Zavedamo pa 
se tudi tega, da bi z izločitvijo 
teh kvalitetnih klubov iz sedanje 
II. lige le-ta bila kvalitetno osi
romašena in domala neinteresant- 
na, Žal pa je pet republik (Srbija, 
Makedonija, Črna gora in obe po
krajini Kosovo in Vojvodina) na 
skupščini s preglasovanjem do
seglo to, kar si nismo želeli (Hr- 
vatska, Bosna' in Hercegovina ter 
Slovenija). Mi si želimo takšen 
tekmovalni sistem, ki bi imel 
realno finančno podlago in zago
tavljal našemu klubu nemoten 
nadaljnji kvantitetni in kvalitetni 
razvoj.

Statusu klubov in igralcev smo 
do sedaj poklanjali bore malo po
zornosti in večina problemov iz
haja iz tega nerešenega vpraša
nja. Sele sedaj po pismu s© je 
jasno izkristaliziralo stališče, da 
v klubih II. zvezne nogometne 
lige ne morejo igrati profesional
ci, temveč da mora imeti vsak 
igralec svoj poklic in da je za
poslen, ali pa da se na poklic pri
pravlja. Z drugimi besedami po
vedano, igranje nogometa ne mo
re biti vir življenjske eksistence, 
kar je po našem globokem pre
pričanju povsem pravilno in 
družbeno opravičljivo. Dogovorili 
smo se tudi za samoupravni spo
razum na ravni federacije glede 
dohodkov igralcev iz naslova 
igranja nogometa. Naš klub je 
stalno in na vsakem mestu zago
varjal stališče, da' je potrebno 
sprejeti glede zaslužkov igralcev 
takšen sporazum, ki ga bo druž
bena skupnost brez rezerve spre
jela in ki bo odraz dohodkov sre
dine, v kateri klub deluje. Seda
nji sporazum, ki je dobil vizo pri 
vseh pristojnih družbenopolitičnih 
činiteljih predvideva, da igralci 
v klubih II. zvezne nogometne 
lige ne morejo zaslužiti z igra
njem nogometa več kot 2500.— 
din preko vsega leta.

Kaj to pomeni za NK »Merca
tor« v letu 1972, ko še ni bil v 
veljavi ta samoupravni sporazum, 
so igralci ob zelo dobri uvrstitvi 
na prvenstveni lestvici zaslužili 
v poprečju 1860.— din, kar je sa
mo okoli 70 °/o dogovorjenega zne
ska za leto 1973. Hranarine in 
premij© za uspeh pa so ostale iste 
kot preteklo leto.

Menimo, da je sprejem družbe
nega sporazuma o dohodkih igral
cev v nogometnih klubih prvi ko
rak v akciji za omilitev družbene 
kritike visokih osebnih dohodkov 
nogometašev in podlaga za raz
čiščevanje plačevanja športnega 
delovanja v drugih športnih zvr
steh kot so hokej, košarka in še 
nekateri drugi. Janez Rugelj

Pojdi hitro v kopalnico, pipa zo
pet pušča
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Domače igrišče - problem
Jesenski del tekmovanja je NK 

Mercator odigral v spremenljivi 
formi, vendar je kljub nekaterim 
nepričakovanim spodrsljajem, 
predvsem na domačem igrišču, 
osvojil 16 točk in se uvrstil na so
lidno 8. mesto. Čeprav je še nekaj 
kol pred koncem tekmovanja ka
zalo zelo slabo, je moštvo- osvo
jilo v zadnjih štirih kolih 7 točk 
in se rešilo v sredino lestvice. 
Uprava je bila z doseženim zado
voljna ter je pričakovala, ob so
lidnih pripravah, da se bo moštvo 
na 8. mestu tudi obdržalo, če že 
ne dvignilo. Kazalo pa je posveti
ti več skrbi igri na domačem igri
šču, ker je moštvo ravno tu šepa
lo in ni ponovilo iger iz prejšnje 
sezone, ko) so gostujoča moštva 
odhajala z Viča praznih rok.

Za spomladansko sezono se je 
moštvo skrbno pripravljalo. V za
četku so se odvijale priprave na 
lastnem igrišču, kjer so si igralci 
nabirali moči po snegu. V febru
arju pa so se preselili za deset dni 
na morje, ker je bilo igrišče na 
Viču nemogoče za kakršnokoli 
vadbo oziroma igranje z žogo. Na 
pripravah na morju je bil pou
darek v glavnem na vigravanju 
posameznih linij moštva ter stre
ljanju na vrata. Med bivanjem na 
morju je moštvo odigralo nekaj 
tekem za trening, na katerih se je 
pokazalo, da so igralci v zadovo
ljivi formi.

Po vrnitvi je Mercator nadalje
val s treniranjem, odigral tekmo 
v Mariboru z Mariborom neod
ločeno, prav tako v Ljubljani s 
poljskim prvoligašem LODZOM, 
ki je teden dni prej premagal 
Olimpijo. Mercatorjevi privrženci 
so upravičeno pričakovali dobre 
igre v prvenstvu, ki je bilo pred 
vrati.

Na prvi tekmi, ki jo je Merca
tor igral na Viču z moštvom Var. 
teksa, se je ponovila stara zgodba 
iz prejšnjih sezon. Tekmo je,

namreč, izgubil. Slab vtis iz prve
ga kola je moštvo popravilo v Bo
sanskem Novem, kjer je iztržilo 
točko. V naslednjem kolu je do
ma izgubilo točko z zelo dobrim 
moštvom Jedinstva iz Bihača. Ta 
tekma je opozorila vodstvo in 
igralce, da nekaj ni v redu z igra
mi na domačem igrišču. Vendar so 
vsi upali, da bo naslednja boljša, 
posebno še, ko je Mercator v Si
sku zmagal.

Tretja tekma, ki smo jo igrali 
doma, je prinesla novo razočara
nje. Šibenik1 je na Viču zmagal z 
golom, ki ga je dosegel v enem 
redkih protinapadov. Domači

Brez besed

igralci so se na vso moč trudili, 
da bi osvojili točko, vendar je 
gostujoča obramba vzdržala.

Igralci Mercatorja, pa tudi vod
stvo, se morajo krepko zamisliti, 
kaj naj storijo, da ne bodo tako 
poceni prepuščali točke gostom. 
Do danes so se namreč pokazali 
kot preveč galanten gostitelj. Ce 
pogledamo lestvico vidimo, da je 
Mercator osvojil 11 točk na do
mačem igrišču, kar 9 pa v go
steh. Takšnega razmerja1 osvoje
nih točk nima verjetno nobeno 
drugo moštvo v Jugoslaviji. Na
slednja priložnost, da popravijo 
slab vtis, bodo imeli igralci Mer
catorja na tekmi s Splitom, ki so 
ga lani premagali doma kar s tre
mi goli razlike. Da bi ponovili 
uspeh iz lanskega leta, bodo mo
rali forsirati močan tempo celo 
tekmo«, se veliko in hitro gibati, 
predvsem pa veliko in točno stre
ljati na nasprotnikova vrata.

Ob koncu tega članka poglejmo 
še izjavo kapetana moštva, levega 
napadalca Rudija Coma:

»Ne vem kaj se dogaja z nami, 
kadar igramo doma. Menim, da je 
obramba premalo pazljiva, na tre
nutke zaspi, kar nasprotno moštvo 
izkoristi in doseže zadetek. Po do
seženem golu se povleče v ob
rambo tako, da je včasih v ka
zenskem prostoru tudi osem, de
vet nasprotnikovih igralcev. V 
takšni situaciji pa se napadalci ne 
znajdejo najbolje in točke odha
jajo z Viča. Upam, da bomo že v 
naslednji tekmi na Viču uspeli in 
se vsaj nekoliko rehabilitirali 
pred našimi privrženci. Le-ti so 
že prevečkrat odšli s stadiona raz
očarani.«

Upamo, da se bo Cornova želja 
uresničila, saj bo v nasprotnem 
primeru Mercatorju spet grozil 
boj za obstanek v ligi.

M. N.

Njihova velika želja: hladilna vitrina. Prodajalke poslovalnice Otočec, TOZD Standard: Anica Junc, An
gelca Žura, Marija Pelko in Milka Kuzma

V naslednji 
številki
• Pred izidom naslednje 

številke se bosta sestala Svet 
:ZK Mercator in statutarna 
komisija na skupni seji in oce
nila potek in izhodišča za sa
moupravni sporazum.

'O Takoj zatem še bo sestal 
zbor delegatov, ki bo pripravil 
osnutek predloga samouprav
nega sporazuma in ga dal v 
razpravo kolektivu.

• O vsebini obeh pomemb
nih delovnih pogovorov bomo 
poročali v naslednji številki.

& Prav tako se bomo vklju
čili v javno razpravo o samo
upravnem sporazumu Veletr
govine Mercator.

9 V naslednji številki bomo 
nadaljevali z našo razpravo 
o vsebinski usmeritvi glasila 
Mercator.

• Nadrobneje bomo pred
stavili TOZD Idrija, Vrhnika, 
Trebnje.

• Vprašali bomo komisijo 
za stanovanjsko politiko, kakš
ni so izgledi za nadaljnje re
ševanje stanovanjske proble
matike.

• Seveda bomo pisali še o 
mnogih drugih zadevah in ob
javili vse prispevke, ki nam 
jih boste poslali v uredništvo 
najpozneje do 5. maja.

Mercator
Glasilo delovne skupnosti ve
letrgovine »Mercator«, Ljub
ljana, Aškerčeva 3 — Izdaja 
centralni delavski svet veletr
govine »Mercator« — Izhaja 
enkrat mesečno — Ureja ured
niški odbor: Edo Božič, Danilo 
Domajnko, Branko Gorjup, 
Kancijan Hvastija, Nada Lom
bardo, Marjan Pogačnik, Jože 
Rener, Janez Rozman, Mirko 
Rupelj, Stane Vrhovec, Ivanka 
Vrhovčak — Glavni urednik: 
Marjan Pogačnik — Odgovor
na urednica: Ivanka Vrhovčak 
— Tiska: tiskarna »Toneta

Tomšiča«, Ljubljana 
Oproščeno temeljnega davka 

od prometa proizvodov
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